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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:  31 de març de 2009 
Horari:  18 hores 
Lloc:  sala de sessions de l’Ajuntament 
 
 
Hi assisteixen: 
Rafael Gili Sastre,    batle    
Maria Antònia Sureda Martí,    regidora 
Bartomeu Gili Nadal,     regidor 
Magdalena Llull Ferrer,   regidora 
Maria Francesca Servera Pascual,   regidora 
Manuel Galán Massanet,   regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,   regidora 
Margalida Tous Ferrer,   regidora  
Pere Obrador Alzina,     regidor 
Francesc Lliteras Reche,   regidor 
Sebastián Carrió Ginard,   regidor  
Guillem Caldentey Crego,    regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza,   secretària 
 
No hi assisteix: 
Maria del Mar Llaneras Pascual,    regidora 
 
  
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions dels dies 17 de desembre de 2008, 
23 de desembre de 2008 i 27 de gener de 2009. 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’inici d’expedient per concedir el títol de 
Ciutadà Il·lustre d’Artà a Sebastià Gili Vives. 
3. Aprovació, si s’escau, del conveni de col·laboració entre la comunitat autònoma de 
les Illes Balears i l’Ajuntament d’Artà per a la realització de les obres d’ampliació del 
CP Na Caragol. 
4. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta l’Equip de Govern de l’Ajuntament 
d’Artà per donar suport al manifest per a la defensa dels grups de cultura popular de les 
Illes Balears amb ús de materials pirotècnics, presentada per la Federació de Dimonis, 
Diables i Bèsties de Foc de les Illes Balears. 
5. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local de 24 de febrer de 
2009, referent a la Declaració institucional sobre el conflicte del Sàhara Occidental. 
6. Aprovació, si s’escau, de la proposta de Batlia en relació a l’avaluació dels costos de 
protecció del municipi. 
7. Aprovació, si s’escau, de la planificació de les inspeccions d’activitats. 
8. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel grup Els Verds-Esquerra d’Artà, 
relativa a declarar el municipi d’Artà lliure de transgènics. 
9. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenten el grup Els Verds-Esquerra d’Artà i 
el grup Unió Independents d’Artà, relativa a iniciar tots els tràmits necessaris, d’acord 
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amb la legislació vigent, per tal d’adequar els registres de les declaracions de béns 
patrimonials i les causes de possible incompatibilitat i d’activitats de tots els membres 
de la corporació a la modificació operada per la Llei 8/2007, de 28 de maig, del sòl 
estatal, de forma que es possibiliti la publicació de les declaracions esmentades a la 
pàgina web de l’Ajuntament. 
10. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Els Verds-Esquerra d’Artà, 
relativa a reiterar a la Direcció General de la Mar i Litoral de la Conselleria de Medi 
Ambient la instància perquè es procedeixi a la redacció d’un estudi de necessitat i 
viabilitat de la ubicació de zones d’ancoratge a la zona de litoral artanenc qualificada de 
lloc d’interès comunitari (LIC). 
11. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Els Verds-Esquerra d’Artà, 
relativa a reiterar a l’inici dels tràmits necessaris per a l’aprovació del Catàleg de camins 
del terme municipal d’Artà. 
12. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Els Verds-Esquerra d’Artà, 
relativa a l’adhesió de l’Ajuntament d’Artà a l’Agència per a la Protecció de la Legalitat 
Urbanística i Territorial de Mallorca (APLUTM). 
13. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Els Verds-Esquerra d’Artà, 
relativa a instar l’Equip de Govern a iniciar el procediment de nul·litat de la llicència 
municipal d’obres atorgada mitjançant Resolució de Batlia en data de 16.03.1998 per a 
la construcció d’un habitatge unifamiliar aïllat a les parcel·les 144 i 193 del polígon 15. 
14. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Unió Independents d’Artà a 
favor de la compra, per part del Govern balear, del Jardí de les Dones. 
15. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Unió Independents d’Artà 
sobre l’Ordenança de neteja viària, les deixalles i els residus urbans. 
16. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Unió Independents d’Artà a 
favor d’uns projectes urbanístics municipals més participatius i per a la creació del 
Consell Municipal d’Urbanisme i Medi Ambient. 
17. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de gener i febrer de 
2009. 
18. Precs i preguntes. 
  
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions dels dies 17 de desembre de 
2008, 23 de desembre de 2008 i 27 de gener de 2009 
 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de 
desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial 
decret 2568/1986, de 28 de novembre, el Sr. Batle demana als membres de la corporació 
si algú té alguna observació a fer sobre les actes de les sessions del dies 17 de desembre 
de 2008, 23 de desembre de 2008 i 27 de gener de 2009, de les quals se n’ha expedit, 
prèviament, una còpia de l’esborrany a cada regidor per al seu coneixement, rectificació 
d’errades o possible formulació d’al·legacions, si n’és el cas. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que, pel que fa a la moció presentada per Els Verds-
Esquerra d’Artà que figura en l’ordre del dia com a M1, manca una intervenció del 
portaveu d’Els Verds-Esquerra d’Artà, que ha de figurar en el foli verso núm. 20, 
paràgraf núm. 8, a la línia núm. 18: 
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“El portaveu de Els Verds-Esquerra d’Artà li diu, a la batlessa accidental, que és de la 
seva responsabilitat iniciar les gestions prèvies per tenir els desfibril·ladors en la 
temporada d’estiu.” 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que, en l’acta de la sessió de dia 23 de desembre de 
2008, hi manquen les seves intervencions i, per això, demana que es deixi damunt la 
taula. 
 
Després d’haver fet les correccions, i com que no hi ha més intervencions, els reunits 
acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze 
els assistents, aprovar les actes de les sessions dels dies 17 de desembre de 2008 i 27 de 
gener de 2009, i deixar damunt la taula l’acta de la sessió de 23 de desembre de 2008. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’inici d’expedient per concedir el títol de 
Ciutadà Il·lustre d’Artà a Sebastià Gili Vives 
 
La regidora de Cultura, Patrimoni i Festes, Sra. Ginard, diu que, d’acord amb el 
Reglament de protocol, honors, distincions i cerimonial de l’Ajuntament d’Artà, el 
batle/president d’aquesta corporació, davant la sol·licitud raonada d’entitats locals i 
institucions de prestigi reconegut, proposa que s’iniciï l’expedient per a la concessió del 
títol de Ciutadà Il·lustre d’Artà a Sebastià Gili Vives, fundador de la congregació 
Agustines Germanes de l’Empar, en reconeixement a la gran tasca social i humana que 
dugué a terme durant la seva vida. 
 
La Sra. Ginard explica als membres del consistori que Sebastià Gili Vives, fill adoptiu 
de Palma i on té el nom d’un carrer, nasqué a Artà el dia 16 de gener de 1811 i va ser 
ordenat sacerdot a Eivissa l’any 1835. 
 
Diu que la figura de Sebastià Gili Vives està totalment vinculada a la beneficència 
pública a Mallorca, ja que, durant el primer liberalisme a Mallorca, s’impulsaren noves 
formes de beneficència. Va ésser durant el regnat d’Isabel II quan s’estructurà 
definitivament la beneficència a l’Estat espanyol. Sebastià Gili Vives participà en 
aquesta evolució, prengué part en el desenvolupament de les institucions provincials i 
impulsà un model de col·laboració entre el Govern Civil i el Bisbat de Mallorca, ja que 
en aquest període la beneficència va passar d’ésser un element de poder en mans de 
l’aristocràcia i de l’Església a estar controlada per la burgesia local, però dirigida i 
servida per elements de caràcter professional. 
 
El 10 de febrer de 1844 fou nomenat prior administrador de la Inclusa, on va millorar 
notablement la higiene de la casa i les condicions de vida, disminuint notablement el 
nombre de morts entre els nins asilats.  
 
Durant aquest període, concretament l’any 1855, va fundar l’associació religiosa 
anomenada Germandat de l’Empar, la finalitat de la qual era assistir, educar i formar els 
nins orfes i abandonats. Les Germanes de l’Empar es fundaren com a conseqüència de 
la necessitat d’una institució de caritat, ja que les altres ordres es negaven a admetre un 
treball tan desagradable. 
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L’any 1860 fou nomenat director dels establiments provincials de beneficència: de 
l’Hospital General, de la Inclusa i el manicomi. Allà va seguir amb les seves premisses: 
millorar els serveis sanitaris, educatius i, sobretot, millorar les condicions higièniques 
dels tres centres. Al manicomi va crear el departament de dones, i també proposà un 
major grau de professionalitat dels empleats. 
 
També va fer que les Germanes de l’Empar assistissin els malalts. 
 
Sebastià Gili Vives va morir l’any 1894. 
 
En resum, va ser una persona que va dedicar la seva vida al servei dels menys afavorits, 
com ara els orfes i els malalts, i una figura molt important i lloada arreu de Mallorca, 
per això, creim que és més que merescut que iniciem l’expedient per concedir-li el títol 
de Ciutadà Il·lustre d’Artà. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que tenen dubtes sobre si aquest punt de l’ordre del 
dia s’ha d’aprovar pel Ple de l’Ajuntament, i llegeix els articles 20, 21 i 22 del 
Reglament esmentat. Pensa que l’expedient ja està iniciat, ja que ho han iniciat les 
entitats; que després el batle, per decret, anomena la figura de l’instructor i la secretària 
de l’expedient. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que, si és així, és veritat que no fa falta aprovar-ho 
per Ple. No obstant això, vol destacar l’ampli suport de les entitats per iniciar 
l’expedient. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
El batle diu que la portaveu d’UIA té raó, però opina que és millor que el Ple doni 
suport a la proposta. 
 
Els reunits acorden, per 9 vots a favor (UM, PSOE i PP) i 3 abstencions (UIA i EV): 
 
1. Aprovar l’inici de l’expedient per a la concessió del títol de Ciutadà Il·lustre d’Artà a 
Sebastià Gili Vives, fundador de la congregació Agustines Germanes de l’Empar, en 
reconeixement a la gran tasca social i humana que dugué a terme durant la seva vida. 
 
2.Trametre aquest acord a la congregació Agustines Germanes de l’Empar. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, del conveni de col·laboració entre la comunitat autònoma 
de les Illes Balears i l’Ajuntament d’Artà per a la realització de les obres 
d’ampliació del CP Na Caragol 
 
La regidora d’Educació, Sra. Sureda, explica el contingut del conveni de col·laboració 
entre la comunitat autònoma de les Illes Balears i l’Ajuntament d’Artà per a la 
realització de les obres d’ampliació del CP Na Caragol. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, manifesta la seva conformitat. Diu que la construcció 
d’aquestes obres d’ampliació és una demanda d’un sector de la població. Demana si 
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l’escoleta estarà operativa durant l’any 2009 o 2010. Finalment, demana agilitat en el 
procés de contractació de les obres. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta la seva conformitat. No obstant això, diu que 
a la Comissió Informativa ja va manifestar la seva inquietud en relació a l’antecedent 
núm. 5 del Conveni, on figura, com a pressupost total d’execució del projecte, la part 
que correspon a la Conselleria, és a dir, 1.647.493,05 €, quan això no suposa el 
pressupost d’execució de les obres, sinó el pressupost a càrrec de la Conselleria. Diu 
que va demanar un informe jurídic sobre aquest tema, tant dels serveis jurídics 
municipals com dels de la Conselleria. Torna a demanar aquest informe jurídic. 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat. A més, 
diu que ell va demanar dur l’escoleta de 0/3 anys als baixos de l’IBAVI. 
 
La regidora d’Educació, Sra. Sureda, diu a la portaveu d’UIA que l’escoleta estarà 
operativa dins l’any 2010; i al portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, en relació a la ubicació 
de l’escoleta demanada per ell, que l’Equip de Govern no la va trobar adient. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Declarar les obres d’ampliació del CP Na Caragol d’especial interès i utilitat 
municipals. 
 
2. Aprovar el conveni entre la comunitat autònoma de les Illes Balears, representada per 
la Conselleria d’Educació i Cultura, i l’Ajuntament d’Artà per a la realització de les 
obres d’ampliació del CP Na Caragol. 
 
Amb l’aprovació d’aquest conveni, adherir-se l’Ajuntament d’Artà al conveni subscrit 
entre Dexia Sabadell, SA, i la comunitat autònoma de les Illes Balears, a través de la 
Conselleria d’Economia, Hisenda i Innovació, per finançar les obres esmentades. 
 
3. Sol·licitar, d’acord amb la clàusula tercera del conveni signat en data de 2 de juny de 
2008 entre la comunitat autònoma de les Illes Balears i Dexia Sabadell, SA, al banc 
esmentat l’adquisició del dret de crèdit que emana d’aquest conveni d’obres mencionat 
en el primer paràgraf del punt segon anterior. 
 
Aprovar la subscripció del contracte de cessió de drets de crèdit entre Dexia Sabadell, 
SA, com a banc cessionari, i l’Ajuntament d’Artà, com a cedent, en els mateixos termes 
que apareix redactat en l’expedient. 
 
4. Obrir, en el Dexia Sabadell, SA, un compte corrent als efectes i amb les restriccions 
establertes en la clàusula 2.2 del contracte de cessió de drets de crèdit, amb les clàusules 
i condicions que lliurement es determinin a aquests efectes. 
 
5. Facultar el batle perquè pugui signar els documents que siguin necessaris per 
acomplir aquest acord. 
 
  
4. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta l’Equip de Govern de 
l’Ajuntament d’Artà per donar suport al manifest per a la defensa dels grups de 



 6 

cultura popular de les Illes Balears amb ús de materials pirotècnics, presentada 
per la Federació de Dimonis, Diables i Bèsties de Foc de les Illes Balears 
 
La regidora de Cultura, Patrimoni i Festes, Sra. Ginard, llegeix la moció, que, copiada 
literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Vist que la tradició popular d’aquests darrers anys a les festes de Sant Salvador d’Artà 
és inaugurar-les amb els correfocs i les colles de dimonis. 
 
Vist que els artanencs i artanenques disfruten molt d’aquest dia i que l’esperen amb 
il·lusió any rere any. 
 
Vist que la gent que hi participa activament és plenament conscient del perill que pot 
suposar i que cada any, en el programa de festes, s’adverteix que s’ha de dur la roba 
adequada per participar d’aquest acte. 
 
Vist que els grups de cultura popular relacionats amb l’ús del foc i materials pirotècnics 
estan promovent accions de suport al manifest que es transcriu a continuació: 
 
“La Federació de Dimonis, Diables i Bèsties de Foc de les Illes Balears es manifesta 
contra la Directiva 2007/23/CE del Parlament Europeu, sobre la posada al mercat 
d’articles pirotècnics, la qual afecta les colles de dimonis i el bestiari de foc i que 
entrarà en vigor el 2010.  
 
Aquesta Directiva suposaria: 
 
- La desaparició de les colles infantils de dimonis i bestiari de foc, ja que no es podrà fer 
servir material pirotècnic fins als 12 anys i amb moltes restriccions (article 7, punt 1.a). 
 
- Que el públic no podrà participar activament als correfocs, perquè s’augmenten les 
distàncies de seguretat de forma desmesurada (8 metres per als carretons i 15 metres per 
als sortidors) (annex 1, punt 5.a.1). 
 
- Fer desaparèixer una festa cultural arrelada al nostre poble i a la nostra comunitat 
autònoma. 
 
- Un menyspreu a la cultura mediterrània, on el simbolisme del dimoni i del foc són 
protagonistes de la nostra identitat. 
 
Per això, demanam i reivindicam: 
 
- Al Govern espanyol, al Govern de les Illes Balears, al Consell de Mallorca i als altres 
ajuntaments i institucions que donin suport en aquesta tasca de reconeixement a totes les 
colles de dimonis, diables i bèsties de foc de les Illes Balears. 
 
- Que el Govern espanyol publiqui les disposicions legals, reglamentàries i 
administratives necessàries per tenir una exempció de la Directiva esmentada i poder 
seguir realitzant les nostres manifestacions de cultura popular.” 
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Per tot això, l’Equip de Govern proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS 
 
1. Donar suport i adherir-se al manifest, i sol·licitar al Govern espanyol i al Govern de 
les Illes Balears, com a òrgans competents, que estableixin el caràcter singular dels 
elements festius de cultura popular de les Illes Balears, mitjançant una regulació 
específica en l’ús de materials pirotècnics, que garanteixi el correcte desenvolupament 
de les diferents representacions festives dels grups de foc i de les corresponents colles 
infantils. 
 
2. Trametre aquest acord, perquè en tenguin coneixement, a la Presidència del Govern 
de les Illes Balears; a la Conselleria de Cultura del Govern de les Illes Balears; a les 
presidències dels consells de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera; a la Delegació 
del Govern a les Illes Balears; i a la Federació de Dimonis, Diables i Bèsties de Foc de 
les Illes Balears.>> 
  
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que a la Comissió Informativa va demanar que 
s’inclogués el Consell d’Eivissa en el punt de la part dispositiva núm. 2, i que ja s’ha 
inclòs. També va demanar si era el Parlament Europeu l’organisme competent per 
regular aquests temes. 
 
La secretària de l’Ajuntament li diu que el Parlament Europeu és l’organisme competent 
per regular aquests temes, però que l’Ajuntament no pot trametre l’acord a l’organisme 
esmentat directament, sinó que ho ha de fer a través de la Delegació del Govern de les 
Illes Balears, que ho tramet al Govern central. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta la seva conformitat amb la moció. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, també manifesta la seva conformitat amb la 
moció. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Donar suport i adherir-se al manifest, i sol·licitar al Govern espanyol i al Govern de 
les Illes Balears, com a òrgans competents, que estableixin el caràcter singular dels 
elements festius de cultura popular de les Illes Balears, mitjançant una regulació 
específica en l’ús de materials pirotècnics, que garanteixi el correcte desenvolupament 
de les diferents representacions festives dels grups de foc i de les corresponents colles 
infantils. 
 
2. Trametre aquest acord, perquè en tenguin coneixement, a la Presidència del Govern 
de les Illes Balears; a la Conselleria de Cultura del Govern de les Illes Balears; a les 
presidències dels consells de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera; a la Delegació 
del Govern a les Illes Balears; i a la Federació de Dimonis, Diables i Bèsties de Foc de 
les Illes Balears. 
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5.  Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local de 24 de febrer de 
2009, referent a la Declaració institucional sobre el conflicte del Sàhara Occidental 
 
El batle llegeix l’acord de la Junta de Govern Local de 24 de febrer de 2009, que, copiat 
literalment, diu: 
 
<<Vista la Declaració institucional sobre el conflicte del Sàhara Occidental que va ser 
elaborada per l’Intergrup Pau al Sàhara de les Illes Balears i aprovada pel Parlament de 
les Illes Balears, la qual es copiada textualment: 
 
“El  conflicte  del  Sàhara  Occidental,  l’antic  Sàhara  espanyol,  continua  sense  resol
dre’s 
trenta‐tres  anys  després  de  la  firma  dels  Acords  de  Madrid,  en  virtut  dels  quals 
Espanya  va  cedir  al  Marroc  i  a  Mauritània  el  territori  de  la  que  havia  estat  la  s
eva 
colònia.  El  Sàhara  Occidental  segueix  essent,  al  conjunt  del  continent  africà,  l’ún
ica excolònia  que  no  ha  passat  per  un  procés  de  descolonització  que  el  dugués  a 
l’exercici  de  la  sobirania.   
   
El poble sahrauí viu, de 1975 ençà, en condicions dramàtiques. Una part important de la 
població viu exiliada als campaments de refugiats de la inhòspita regió algeriana de 
Tindouf, i depèn de l’ajuda internacional per sobreviure. Una altra part viu al territori 
actualment ocupat pel  Marroc, que l’ha sotmès a un intens procés de colonització, 
contrari a la legalitat internacional, i que explota les riqueses que en justícia corresponen 
al poble sahrauí, tal com els bancs de pesca i els jaciments de fosfats de Bucraa.   
 
La població del Sàhara Occidental se sent abandonada per una comunitat internacional 
que no ha tengut la voluntat de fer efectiva la decisió de les Nacions Unides de celebrar 
un referèndum en què el poble sahrauí pogués decidir sobiranament sobre la seva 
integració al Marroc o la seva independència. Els sahrauís, després d’apostar 
decididament per les vies diplomàtiques de solució, veuen com el conflicte s’eternitza, 
sense perspectives de superació del marc actual.   
   
Durant tots aquests anys, la repressió de les autoritats marroquines contra els activistes 
sahrauís dels territoris ocupats ha estat constant. Un recent acte del jutge Baltasar 
Garzón, admetent a tràmit una denúncia contra responsables de desaparicions de 
dirigents sahrauís, n’és una bona mostra. En els darrers anys, hem assistit a un 
revifament de les reivindicacions i protestes dels sahrauís dels territoris ocupats, a les 
quals el Marroc ha tornat a contestar amb repressió. Les més prestigioses organitzacions 
de defensa dels drets humans han denunciat arrests, maltractaments i manca de les més 
elementals llibertats. L’antiga colònia espanyola està sotmesa, a més, a un dur bloqueig 
informatiu per part de les autoritats marroquines. L’Alt Comissariat de les Nacions 
Unides va redactar, l’any 2006, un informe on denunciava aquestes greus violacions 
dels drets humans i que, incomprensiblement, no ha estat publicat.   
   
El Parlament de les Illes Balears fa seus els sentiments de solidaritat de la societat 
balear cap al poble sahrauí.   
   
Reitera, per tant, la seva demanda d’una solució negociada al conflicte, acceptable per 
ambdues parts, justa, basada en les resolucions de Nacions Unides i en l’exercici del 



 9 

dret d’autodeterminació, i plenament respectuosa de la legalitat internacional.   
   
I expressa, a més, la seva preocupació per la greu situació de violació dels drets humans 
que es pateix al Sàhara ocupat.” 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Adherir-se a la Declaració institucional sobre el conflicte del Sàhara Occidental. 
 
2. Ratificar aquest acord en el proper Ple ordinari de l’Ajuntament. 
 
3. Trametre aquest acord al Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació.>> 
   
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, manifesta la seva conformitat. A més, diu que el seu 
partit va presentar una moció semblant en el mes de febrer de 2000. El conflicte 
continua igual. Diu que no hi fa falta anar massa lluny, ja que en el nostre Estat hi ha 
territoris que pretenen fer un referèndum i que no els deixen. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que no veu relació amb allò que ha dit el regidor 
d’UIA. 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat. Diu 
que ell si veu relació amb allò que ha dit el regidor d’UIA, perquè aquests territoris 
veuen retallats els seus drets democràtics. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, ratificar l’acord de la Junta de Govern Local de 24 
de febrer de 2009, referent a la Declaració institucional sobre el conflicte del Sàhara 
Occidental. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la proposta de Batlia en relació a l’avaluació dels costos 
de protecció del municipi 
 
El batle llegeix la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
“MUNICIPI D’ARTÀ 
 
SITUACIÓ 
 
Situat a l’extrem nord-oriental de l’illa de Mallorca, a 60 km de la ciutat de Palma, el 
municipi d’Artà té una extensió de 140 km2, més de la meitat dels quals estan ocupats 
per la serra Artana, el massís més alt i compacte de les serres de Llevant. Les màximes 
elevacions corresponen a la talaia Freda (561 m) i al puig de Ferrutx (519 m).  
 
POBLACIÓ 
 
La població d’Artà és de 7.113 habitants, que es reparteixen entre els pobles d’Artà i la 
Colònia de Sant Pere, i les urbanitzacions de Betlem i s’Estanyol, si bé aquests darrers 
anys ha augmentat força la població que habita dispersa per cases de foravila. 
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EL PAISATGE 
 
La costa artenenca, amb 25 km de longitud, conserva encara el seu estat natural i ha 
quedat preservada de les urbanitzacions. Hi destaquen la platja i la formació dunar de sa 
Canova, la plana costera de la Colònia de Sant Pere, els alts penya-segats del cap de 
Ferrutx, refugi d’algunes de les espècies més rares de la flora i la fauna illenques, com 
la Paeonia cambessedesii , Limonium majoricum, l’àguila peixatera o el falcó pelegrí, i, 
finalment, tot un seguit de petites cales amb platges d’arena o de còdols, entre les quals 
cal destacar cala Tonó, la caleta dels Ermitans, Caloscamps, cala Mata, na Clara, es 
Caló, cala Fosca, arenalet d’Albarca, sa Fon Celada, , es Matzoc, cala Estreta, cala 
Mitjana i cala Torta.  

LA VALL 

El paisatge de la vall, on encara es poden observar extensions aïllades d’alzinar, es 
caracteritza per petites parcel·les tancades de paret seca en què predominen els conreus 
d’ametlers, figueres i garrovers.  

LA MUNTANYA 

A la muntanya domina el conreu d’olivera, avui gairebé abandonat, i que aprofitava els 
pendents gràcies a la construcció de marges de paret seca. La vegetació natural presenta 
grans extensions de càrritx, amb la silueta dels garballons, que marca la personalitat de 
la zona, i garrigues amb abundància de mates, ullastres i clapes de pinars. Aquest 
paisatge de la muntanya artanenca es veu complementat pels nobles edificis de les 
antigues possessions, símbols indiscutibles de la importància que, temps enrere, 
tingueren les activitats agràries.  

EL POBLE D'ARTÀ 

Al centre d’una ampla i extensa vall i al peu d’un pujol s’estén el poble d’Artà, dominat 
pel recinte emmurallat de Sant Salvador i per l’església d’estil gòtic. A la població hi 
viuen 6.277 habitants. Hi destaca el nucli antic, dominat per les residències i els casals 
dels antics senyors de les possessions, les grans finques del terme municipal. Altrament, 
el fet que el municipi no hagi rebut directament l’impacte turístic ha permès de mantenir 
gairebé intactes les antigues tradicions (festes com les de Sant Antoni, amb els dimonis i 
els foguerons; artesanies com els brodats mallorquins i l’obra de palma; menjars típics 
com les panades, els rubiols o la sobrassada) i ha contribuït a preservar l’ambient 
característic del poble mediterrani, hospitalari i vital.  

EL POBLE DE LA COLÒNIA DE SANT PERE 

La resta d’habitants viuen al nucli costaner de la Colònia de Sant Pere, que ha crescut de 
forma moderada a partir del que fou una colònia de repoblament de final del segle XIX, 
i avui és una tranquil·la zona residencial, situada entre les muntanyes i la mar i voltada 
de conreus de vinyes i ametlers. A la zona de la Colònia de Sant Pere hi ha les tres zones 
urbanitzades a la dècada de 1960, que són: Montferrutx, que ja forma un sol nucli amb 
la Colònia de Sant Pere, s’Estanyol i Betlem. En tota la zona costanera només hi ha dos 
petits hotels, l’alçada dels quals és de planta baixa i pis. 
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POLÍTICA MUNICIPAL 

Des dels inicis de l’etapa democràtica, la política municipal sempre ha anat encaminada 
a preservar el paisatge i a incrementar els serveis per augmentar el benestar dels veïns, 
encara que la prestació de bastants d’aquests serveis  no sigui obligatòria. 

Pel que fa a la protecció del territori, actualment, hi ha 12.213 ha protegides, la qual 
cosa representa el 87,27 % de la superfície del municipi. 

El Pla provincial de 1973 ja va contemplar més protecció al terme municipal d’Artà que 
en els municipis que ens envolten. 

La LEN de 1991 va protegir les zones de sa Canova i dels Canons. Aquesta segona àrea 
va ser ampliada per la Llei 1/2000 en el sentit que es van protegir els polígons 24.06 i 
24.07 del Pla parcial sectorial urbanitzable 24 i 27. 

Les NS aprovades el 26-06-1992 varen desclassificar la gran superfície d’urbanitzable 
existent entre s’Estanyol i la Colònia de Sant Pere i entre aquest darrer nucli i la 
urbanització de Betlem. 

Les DOT de 1999 varen desclassificar diverses zones d’urbanitzables que no estaven 
executades. 

El PTM desclassifica el sector 5 de la Colònia de Sant Pere. 

Els serveis municipals que no són obligatoris més significatius són: la Residència de 
Persones Majors, el Centre de Dia, el Menjador a Domicili, l’Ajuda a Domicili, la 
Teleassistència, el Poliesportiu, la Piscina coberta, l’Escola d’Adults i l’Escola de 
Música. 

CONSEQÜÈNCIES D’AQUESTA POLÍTICA MUNICIPAL: 

Pel que fa a la protecció del territori: 

1. Tenir un territori que és l’enveja dels municipis que ens envolten i que aquests 
aprofiten com a jardí per mostrar als turistes dels seus establiments hotelers. 

2. Manca d’ingressos de: impost sobre construccions, instal·lacions i obres, IBI urbana, 
subministrament d’aigüa, recollida de fems, plusvàlues, etc. La prestació de tants de 
serveis fa que la majoria dels recursos s’hagin de destinar a mantenir aquest serveis 
(despesa corrent) i a fer petites inversions destinades a aquests. 

3. Augment del cost de certs serveis, com és el cas de la recollida de fems, que 
augmenta a causa del gran  nombre de persones que visiten les finques públiques i les 
platges verges, tan escasses a la nostra illa. D’altra banda, el cost d’aquest servei també 
ha augmentat per la gran quantitat de població que ha decidit viure en terrenys 
disseminats. 

Pel que fa als serveis municipals: 
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- Una vegada acabat l’exercici, es comprova que alguns dels serveis són deficitaris 
perquè no s’ha acomplert el nombre de beneficiaris prevists o perquè l’Ajuntament ha 
hagut de subvencionar el pagament de les quotes, a causa de la situació econòmica 
d’algunes persones. 

- Totes les proteccions del territori enumerades no comporten cap tipus de compensació 
ni per als propietaris afectats ni per a l’Administració municipal, que és el màxim òrgan 
de representació i el que té l’obligació d’atendre i sufragar diferents serveis per als 
ciutadans. En conseqüència, l’Ajuntament d’Artà ha d’atendre el territori protegit, que 
representa el 87,27 % del terme municipal, sense cap tipus de compensació; això 
suposa, per a Artà, un greuge comparatiu amb altres municipis, els quals veuen 
augmentar progressivament la seva base fiscal, motivada per un important creixement 
urbanístic, vedat en el nostre municipi. 

Com que hi altres municipis de les Illes Balears de característiques similars, es proposa 
al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. Unir-se amb altres municipis de la comunitat autònoma de les Illes Balears, amb 
característiques similars, com, en principi, Campos (Mallorca) i Sant Joan de Labritja 
(Eivissa). 
 
2. Sol·licitar un informe econòmic i financer a la UIB. 
 
3. Dirigir-se al Consell de Mallorca, al Govern balear i al Govern central per sol·licitar 
una compensació econòmica. 
 
4. Facultar el batle president per adoptar les mesures necessàries per portar a bon terme 
aquest acord.” 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que estan a favor de la proposta llegida pel batle, a 
pesar que no seria aquesta la proposta que ells farien. Diu que estan molt orgullosos de 
tenir més del 85 % del territori protegit. Opinen que, des del Consell de Mallorca, 
s’hauria de crear un fons de compensació per als municipis. Diu que els agradaria que 
aquesta proposta es debatés en una junta de portaveus i que podria anar a la propera 
reunió de batles. 
  
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que creu que, a Artà, li queda poc per aconseguir la 
compensació econòmica que es detalla en la moció. Diu que desconeix l’estratègia que 
duen els tres municipis. Opina que s’ha de tenir clar el que s’ha de demanar i que s’han 
de marcar els objectius del finançament. 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, diu que votarà en contra de la 
proposta. No veu clar que es demani una compensació econòmica si encara no se sap on 
es s’ha de gastar. 
 
El batle diu que es torna a demanar la compensació econòmica, una altra vegada, ja que 
quan es va demanar l’any 1997 no hi hagué sort. Opina que la primera passa és demanar 
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un estudi econòmic que digui què es pot demanar. Una vegada elaborat l’estudi 
econòmic, es tendrà un pla estratègic. 
 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, diu que està d’acord amb les passes que s’han de fer; i 
que opi nen que és necessari demanar la compensació econòmica. Finalment, diu que 
dubten que sigui necessari que sigui la UIB qui elabori l’informe. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta que està d’acord amb el procediment; no 
obstant això, diu que no entén el punt núm. c de la part dispositiva. 
 
Els reunits acorden, per 11 vots a favor (UM, PSOE, UIA i PP) i 1 vot en contra (EV-
Esquerra d’Artà): 
 
1. Unir-se amb altres municipis de la comunitat autònoma de les Illes Balears, amb 
característiques similars, com, en principi, Campos (Mallorca) i Sant Joan de Labritja 
(Eivissa). 
 
2. Sol·licitar un informe econòmic i financer a la UIB. 
 
3. Dirigir-se al Consell de Mallorca, al Govern balear i al Govern central per sol·licitar 
una compensació econòmica. 
 
4. Facultar el batle president per adoptar les mesures necessàries per portar a bon terme 
aquest acord. 
 
 
7. Aprovació, si s’escau, de la planificació de les inspeccions d’activitats 
 
El batle llegeix la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
“Vist que l’article 104 de la Llei 16/2006, de 17 d’octubre, de règim jurídic de les 
llicències integrades d’activitat de les Illes Balears, estableix que els ajuntaments han de 
planificar en el primer mes de cada any les inspeccions que executaran anualment, 
d’ofici, de les activitats majors i menors. Vist que aquest Pla ha d’abastar, com a mínim, 
un 10 % de les activitats permanents majors a les quals s’hagi atorgat llicència 
d’obertura i funcionament en l’exercici anterior i un 2 % de les llicències restants 
atorgades en l’exercici anterior. Vist que, així mateix, l’esmentat pla d’inspecció ha 
d’incloure un percentatge de les llicències d’obertura i funcionament atorgades amb 
anterioritat que seran objecte d’inspecció. 
 
Vist que d’activitats permanents majors s’ha concedit una llicència, segons la Llei 
16/2006 abans esmentada, durant l’exercici de 2008. 
 
Vist que s’han concedit tres llicències de les restants, atorgades segons la Llei 16/2006.  
 
Vist que s’han concedit tres llicències de les anteriors a l’entrada en vigor a la Llei 
16/2006. 
 
Atès que es fa constar que el criteri emprat per seleccionar l’esmentada activitat ha estat 
agafar la més antiga de les concedides en l’exercici. 
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Per tot això, es proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Dur a terme la inspecció de l’activitat amb núm. d’expedient municipal 02/2006, en 
acompliment del 10 % que estableix la Llei. 
 
2. Dur a terme la inspecció de l’activitat amb núm. d’expedient municipal 40/2007, en 
acompliment del 2 % que estableix la Llei. 
 
3. Dur a terme la inspecció de l’activitat amb núm. d’expedient municipal 05/2006, en 
acompliment de la Llei, tot i que en aquest apartat deixa que l’Ajuntament acordi el 
percentatge d’inspeccions a realitzar, aquí es presenta el mateix 2 % que a l’apartat 
anterior. 
 
4. Remetre aquest acord al Departament d’Activitats del Consell de Mallorca i a la 
Conselleria d’Interior, en acompliment del que estableix l’article 104.5 de la Llei 
16/2006.” 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que hi està d’acord. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que aquesta proposta ve corregida a sol·licitud seva 
a la Comissió Informativa, ja que hi havia dades de caràcter personal. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que està a favor d’aquest punt de l’ordre del 
dia. 
 
Els reunits acorden, per 10 vots a favor (UM, PSOE, UIA i EV/Esquerra d’Artà) i 2 
abstencions (PP): 
 
1. Dur a terme la inspecció de l’activitat amb núm. d’expedient municipal 02/2006, en 
acompliment del 10 % que estableix la Llei. 
 
2. Dur a terme la inspecció de l’activitat amb núm. d’expedient municipal 40/2007, en 
acompliment del 2 % que estableix la Llei. 
 
3. Dur a terme la inspecció de l’activitat amb núm. d’expedient municipal 05/2006, en 
acompliment de la Llei, tot i que en aquest apartat deixa que l’Ajuntament acordi el 
percentatge d’inspeccions a realitzar, aquí es presenta el mateix 2 % que a l’apartat 
anterior. 
 
4. Remetre aquest acord al Departament d’Activitats del Consell de Mallorca i a la 
Conselleria d’Interior, en acompliment del que estableix l’article 104.5 de la Llei 
16/2006. 
 
 
8. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel grup Els Verds-Esquerra 
d’Artà, relativa a declarar el municipi d’Artà lliure de transgènics 
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El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
L’alliberament d’organismes modificats genèricament (en endavant, OGM) en el medi 
ambient suposa un risc per a la biodiversitat i per a la salut, i pot provocar efectes 
irreversibles sobre els ecosistemes afectats per aquesta contaminació genètica.  
 
En aquests moments, cap autoritat científica pot invocar conèixer els efectes dels OGM 
sobre el medi ambient i la salut dels consumidors.  
 
La impossibilitat de controlar en cultius a l’aire lliure l’encreuament, mitjançant la 
pol·linització, de cultius naturals amb els modificats genèticament, ni de conèixer quins 
animals destinats a consum humà s’han alimentat amb productes derivats de cultius 
transgènics, determina la indefensió del consumidor davant la contaminació de tota la 
cadena alimentària i el priva del seu dret a la lliure elecció dels aliments i a la seguretat 
alimentària.  
 
Se sospita a les Illes Balears de la presència de cultius OGM, la qual cosa suposaria, de 
confirmar-se, un greu perill per als nostres productes, que tenen en el seu futur les 
identificacions de qualitat, les denominacions d’origen i les formes d’agricultura 
respectuoses amb el medi ambient com l’agricultura ecològica o l’agricultura integrada. 
Aquestes opcions per a la qualitat i la seguretat alimentària són incompatibles amb 
l’extensió dels cultius modificats genèticament.  
 
L’extensió i la generalització de cultius OGM és un horitzó probable per a les Illes 
Balears, tot i els aliments de qualitat que pugui diferenciar el consumidor.  
 
Per tots els motius exposats, aquest regidor proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Manifestar la nostra oposició al cultiu, tant experimental com comercial, de cultius 
transgènics i la nostra preocupació pel pas d’aquests productes a la cadena alimentària. 
 
2. Aprovar les disposicions necessàries amb l’objecte que les ordenances municipals 
declarin activitats insalubres i nocives no autoritzables, en cap part del nostre terme, les 
proves de camp amb llavors o qualsevol altre alliberament intencionat d’OGM amb fins 
experimentals, així com la sembra de varietats comercials de llavor OGM.  
 
3. Declarar el municipi d’Artà zona lliure de transgènics.  
 
4. Dirigir-se al Consell de Mallorca perquè expressi la seva voluntat política a favor de 
la declaració de l’illa de Mallorca i del conjunt de les Illes Balears com a zona lliure de 
transgènics.  
 
5. Dirigir-se al Govern de les Illes Balears perquè declari les Illes Balears zona lliure de 
transgènics, per evitar l’efecte que, sobre la qualitat dels productes agraris, pot tenir la 
introducció a la nostra comunitat d’aquests conreus. 
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6. Dirigir-se al Govern de l’Estat perquè, en l’àmbit de les seves competències en el si 
de la UE, desenvolupi una política a favor del cessament de les plantacions de cultius 
d’OGM.” 
 
El batle manifesta la conformitat de l’Equip de Govern. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, també manifesta la seva conformitat. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que votarà en contra de la moció. Manifesta que 
està d’acord amb la majoria de la part expositiva de la moció. No creu que legalment 
aquesta sigui la forma de presentar aquesta moció; i tampoc no creu que sigui efectiva. 
Diu que el Ministeri de Cultura és l’òrgan competent en aquesta matèria. També diu que 
s’ha demostrat que no tot és dolent. Finalment, manifesta que creu que aquesta moció 
quedarà en un no res, perquè els ciutadans podran comprar aquests aliments. 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, diu al portaveu del PP, en relació a 
l’àmbit competencial, que primer es comença per anar a l’Administració més propera al 
ciutadà. 
 
Els reunits acorden, per 10 vots a favor (UM, PSOE, UIA i EV-Esquerra d’Artà) i 2 
vots en contra (PP): 
 
1. Manifestar la nostra oposició al cultiu, tant experimental com comercial, de cultius 
transgènics i la nostra preocupació pel pas d’aquests productes a la cadena alimentària. 
 
2. Aprovar les disposicions necessàries amb l’objecte que les ordenances municipals 
declarin activitats insalubres i nocives no autoritzables, en cap part del nostre terme, les 
proves de camp amb llavors o qualsevol altre alliberament intencionat d’OGM amb fins 
experimentals, així com la sembra de varietats comercials de llavor OGM.  
 
3. Declarar el municipi d’Artà zona lliure de transgènics.  
 
4. Dirigir-se al Consell de Mallorca perquè expressi la seva voluntat política a favor de 
la declaració de l’illa de Mallorca i del conjunt de les Illes Balears com a zona lliure de 
transgènics.  
 
5. Dirigir-se al Govern de les Illes Balears perquè declari les Illes Balears zona lliure de 
transgènics, per evitar l’efecte que, sobre la qualitat dels productes agraris, pot tenir la 
introducció a la nostra comunitat d’aquests conreus. 
 
6. Dirigir-se al Govern de l’Estat perquè, en l’àmbit de les seves competències en el si 
de la UE, desenvolupi una política a favor del cessament de les plantacions de cultius 
d’OGM. 
 
 
9. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenten el grup Els Verds-Esquerra 
d’Artà i el grup Unió Independents d’Artà, relativa a iniciar tots els tràmits 
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necessaris, d’acord a la legislació vigent, per tal d’adequar els registres de les 
declaracions de béns patrimonials i les causes de possible incompatibilitat i 
d’activitats de tots els membres de la corporació a la modificació operada per la 
Llei 8/2007, de 28 de maig, del sòl estatal, de forma que es possibiliti la publicació 
de les declaracions esmentades a la pàgina web de l’Ajuntament 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS:  

1. Atès el clima de desconfiança entre la població en general sobre l’ètica i 
l’honorabilitat dels càrrecs polítics, motivat per l’ingent nombre de casos de corrupció 
que es produeixen i es comproven gairebé a diari arreu de l’Estat espanyol, en especial a 
les administracions locals.  

2. Atesa la necessitat de fer esforços per incrementar la transparència i garantir 
l’honorabilitat dels càrrecs electes i de la classe política en general, començant per les 
administracions més properes als ciutadans, que són les entitats locals.  

3. Atès que a municipis com Sevilla, Getafe i Vigo ja s’han fet públiques a les pàgines 
web municipals les declaracions de béns patrimonials i activitats dels càrrecs electes, i 
que als municipis esmentats, com darrerament al de Pollença, també s’hi ha dut a terme 
l’adaptació dels registres d’interessos i béns patrimonials als canvis produïts a la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local per la vigència de la Llei 
8/2007, de 28 de maig, del sòl.  

4. Atesa la legislació aplicable següent:  
 
- Art. 75 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local.  
- Llei orgànica 15/1999, de 13 de desembre, de protecció de dades de caràcter personal.  
- Reglament de desenvolupament de la Llei orgànica 15/1999, de 13 de desembre, de 
protecció de dades de caràcter personal.  
 
I d’altres fonaments:  
 
- Esborrany de l’Avantprojecte de llei bàsica del Govern i l’Administració local, en la 
versió de 22/11/2005.  
- Informe de l’Agència Espanyola de Protecció de Dades de 2 d’agost de 2007.  
 
5. Atès que l’art. 75 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim 
local, fou modificat, al seu apartat 7, per la Llei 8/2007, de 28 de maig, del sòl, restant 
en aquests termes:  
 

“Els representants locals, així com els membres no electes de la Junta de Govern Local, 
formularan declaració sobre causes de possible incompatibilitat i sobre qualsevol 
activitat que els proporcioni o pugui proporcionar ingressos econòmics. Formularan, 
així mateix, declaració dels seus béns patrimonials i de la participació en societats de tot 
tipus, amb informació de les societats per elles participades i de les liquidacions dels 
imposts sobre la renda, patrimoni i, en el seu cas, societats.  
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Aquestes declaracions, efectuades en els models aprovats pels plens respectius, es duran 
a terme abans de la presa de possessió, amb ocasió del cessament i al final del mandat, 
així com quan es modifiquin les circumstàncies de fet.  

Les declaracions anuals de béns i activitats seran publicades amb caràcter anual i, en tot 
cas, en el moment de la finalització del mandat, en els terme que fixi l’estatut municipal. 
Les esmentades declaracions s’inscriuran en els següents registres d’interessos, que 
tendran caràcter públic: a) La declaració sobre causes de possible incompatibilitat i 
activitats que proporcionin o puguin proporcionar ingressos econòmics, s’inscriurà en el 
Registre d’Activitats constituït a cada entitat local; b) La declaració sobre béns 
patrimonials i drets patrimonials s’inscriurà en el Registre de Béns Patrimonials de cada 
entitat local, en els termes que estableixi el seu respectiu estatut.  

Els representants locals i membres no electes de la Junta de Govern Local respecte als 
quals, en virtut del seu càrrec, resulti amenaçada la seva seguretat personal o la de llurs 
béns o negocis, la dels seus familiars, socis, empleats o persones amb les quals 
tenguessin relació econòmica o professional, podran realitzar la declaració dels seus 
béns davant del secretari o la secretària de la Diputació Provincial o, en el seu cas, 
davant l’òrgan competent de la seva comunitat autònoma corresponent. Aquestes 
declaracions s’inscriuran en el Registre Especial de Béns Patrimonials, creat a aquest 
efecte per aquelles institucions.  

En aquest supòsit, aportaran al secretari o secretària de la seva respectiva entitat mera 
certificació simple i succinta, acreditativa d’haver complimentat llurs declaracions, i que 
aquestes estan inscrites en el Registre Especial d’Interessos a què es refereix el paràgraf 
anterior, que sigui expedida pel funcionari encarregat del mateix”.  

6. Atesos el contingut i l’abast d’aquesta modificació:  

- A l’anterior regulació només tenia caràcter públic el Registre d’Activitats, requerint-se 
per a l’accés al Registre de Béns Patrimonials acreditar un interès legítim directe. En 
l’actualitat, ambdós registres, el d’activitats i el de béns, són públics.  

- S’amplia el contingut del Registre de Béns Patrimonials, havent-se d’incloure: la 
participació en societats de tot tipus, amb informació de societats per aquelles 
participades, així com les liquidacions d’imposts sobre la renda, patrimoni i, en el seu 
cas, societats.  

- Dates en què han de presentar-se les declaracions: abans de la presa de possessió, amb 
ocasió del cessament o quan es modifiquin les circumstàncies de fet, la publicació anual 
en els termes que fixi l’estatut municipal.  

7. Atès l’informe emès per l’Agència de Protecció de Dades dia 2 d’agost de 2007, al 
qual es concloïa: “[...] En conseqüència, atès el contingut atorgat a la Llei del sòl, 
després de la modificació operada per la Llei de bases de règim local, l’accés a 
l’esmentada informació és públic i les dades a incloure són les previstes a la mateixa 
norma, sense que per això es vulneri la Llei orgànica 15/1999, atès que com 
anteriorment s’assenyalà la cessió està emparada en una llei”.  
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Per tots els motius exposats, aquests regidors proposen al Ple que adopti els següents  

ACORDS:  

1. Instar l’Equip de Govern de l’Ajuntament d’Artà a adaptar, al funcionament 
administratiu del registre de declaracions de béns patrimonials i activitats dels càrrecs 
electes, les novetats legislatives assenyalades, i a determinar el lloc, el mode, el termini, 
les condicions tècniques i el contingut de la publicació, sotmetent-ho a l’aprovació 
continguda en l’art. 123.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de 
règim local.  

Estudiar i determinar si s’ha de donar publicitat a les declaracions completes d’activitats 
i causes de possible incompatibilitat, o si la publicitat s’ha de realitzar ometent aquelles 
dades que resultin irrellevants per a la finalitat pretesa per la Llei i tenint en compte allò 
que el preceptua l’art. 4 de la Llei 15/1999:  

“Les dades de caràcter personal només es podran recollir per al seu tractament, així com 
sotmetre-les a l’esmentat tractament, quan siguin adequades, pertinents i no excessives 
en relació amb l’àmbit i les finalitats determinades, explícites i legítimes per a les quals 
s’hagin obtingut”.  

Així mateix, establir el termini o la duració de la publicitat. A aquest efecte, assenyalar 
com a indicatiu per la seva analogia allò que estableix l’art. 39.2 de la Llei orgànica 
5/1985, de 19 de juny, de règim electoral general, que assenyala respecte de la 
utilització de dades del Cens Electoral que s’exposen al públic durant vuit dies.  

2. Instar l’Equip de Govern de l’Ajuntament d’Artà a crear i regular el Registre 
d’Interessos i Béns Patrimonials de l’Ajuntament d’Artà.  

3. Instar l’Equip de Govern de l’Ajuntament d’Artà a crear i regular el Registre 
d’Interessos del Personal Directiu de l’Ajuntament d’Artà.  

4. Iniciar tots els tràmits necessaris, d’acord amb la legislació vigent, per tal d’adequar 
els registres de les declaracions de béns patrimonials i les causes de possible 
incompatibilitat i de les activitats de tots els membres de la corporació a la modificació 
operada per la Llei 8/2007, de 28 de maig, del sòl estatal, de forma que es possibiliti la 
publicació dels esmentats registres a la pàgina web de l’Ajuntament.>> 

El regidor d’Interior, Turisme, Policia Local, Ràdio i Telecomunicacions, Sr. Gili, diu 
que votaran en contra de la moció, perquè, segons les indicacions de Secretaria, tots els 
regidors d’aquest consistori han apuntat totes les dades requerides i en el format 
requerit. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, manifesta la seva conformitat. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, també diu que està a favor de la moció. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vots a favor (EV/ERC, UIA i 
PP) i 7 vots en contra (UM i PSOE), no resta aprovada per manca de quòrum en la 
votació. 
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10. . Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Els Verds-Esquerra 
d’Artà, relativa a reiterar a la Direcció General de la Mar i Litoral de la 
Conselleria de Medi Ambient la instància perquè es procedeixi a la redacció d’un 
estudi de necessitat i viabilitat de la ubicació de zones d’ancoratge a la zona de 
litoral artanenc qualificada de lloc d’interès comunitari (LIC) 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS:  

1. Atesa la Moció per instar les administracions competents a l’estudi de la ubicació de 
zones d’ancoratge i a la instal·lació de punts d’amarrament a la zona de litoral artanenc 
qualificada de lloc d’interès comunitari (LIC), que el nostre grup municipal va presentar 
a debat i aprovació d’aquest Ple la passada sessió ordinària de 25 de març de 2008, la 
qual va resultar aprovada.  

2. Atesos els acords de la moció aprovada a què es fa referència, en particular el número 
1 i principal, relatiu a la instància de “[...] redacció d’un estudi de necessitat i viabilitat 
de la ubicació de zones d’ancoratge a la zona de litoral artanenc qualificada de lloc 
d’interès comunitari (LIC)”, que es reprodueix a continuació:  
 
“1. L’Ajuntament d’Artà instarà la Direcció General de Qualitat Ambiental i Litoral a 
redactar un estudi de necessitat i viabilitat de la ubicació de zones d’ancoratge a la zona 
de litoral artanenc qualificada com a lloc d’interès comunitari (LIC). En el cas que es 
corrobori la necessitat de l’establiment d’aquest tipus de zones d’ancoratge, la  Direcció 
General de Qualitat Ambiental i Litoral executarà la instal·lació dels punts d’ancoratge 
oportuns, tot tramitant les corresponents autoritzacions administratives per part de la 
Demarcació de Costes de Illes Balears i de la Capitania Marítima a Balears.  
 
2. Si s’escau la instal·lació de punts d’ancoratge i aquesta s’arriba a dur a terme, 
l’Ajuntament d’Artà participarà de la gestió d’aquests.” 
 
3. Atesa la resposta de Bartomeu Calafell Salom, d’1 de desembre de 2008 (amb 
registre d’entrada a aquesta corporació núm. 6180, de 12-12-2008).  
 
4. Atès que a l’escrit, anteriorment esmentat, de resposta del responsable de la Direcció 
General de la Mar i Litoral de la Conselleria de Medi Ambient s’indiquen les virtuts del 
desenvolupament del Projecte Life-Posidònia i “[...] l’execució d’un conjunt de camps 
de boies a les Illes, en zones especialment seleccionades en funció de la demanda de 
vaixells i l'abundància de posidònia dels fons. [...] És intenció de la Conselleria, davant 
dels bons resultats del projecte, l’èxit del qual ha superat les expectatives, augmentar el 
nombre d'ancoratges d'aquest tipus, tant per la protecció que suposen per a la posidònia, 
com per l'ordenació de la demanda, de vegades caòtica i superior a la capacitat de 
platges i cales, en les àrees naturals de la Xarxa Natura 2000 [...]”, per a després 
informar que l’esmentat projecte d’execució de camps de boies va ser finançat per la 
Unió Europea i que actualment “no es disposa de consignació pressupostària” per a 
“augmentar el nombre d’ancoratges d’aquest tipus”.  
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5. Atès que als estudis previs a la declaració com a lloc d’interès comunitari de les 
badies d’Alcúdia i Pollença consta la degradació de les praderies de posidònia oceànica 
a la zona propera a cala Mata–es Caló, és a dir, a la zona d’aquest LIC propera al 
municipi d’Artà.  
 
6. Atès que aquesta zona del litoral artanenc no disposa de cap “ordenació de la 
demanda, de vegades caòtica i superior a la capacitat de platges i cales, en les àrees 
naturals de la Xarxa Natura 2000”, i que es podria estar esdevenint un progressiu estat 
de degradació de la posidònia oceànica, degradació ja diagnosticada als esmentats 
estudis previs de l’any 2001.  
 
7. Atès que l’esmentat acord núm. 1 de la moció aprovada fa un any consistia, 
principalment, en la instància a la “[...] redacció d’un estudi de necessitat i viabilitat de 
la ubicació de zones de fondeig a la zona de litoral artanenc qualificada de lloc d’interès 
comunitari (LIC)”, com ja s’ha indicat al punt núm. 2 de la part expositiva d’aquesta 
moció i que, de manera derivada, secundària i condicionada als resultats del reivindicat 
estudi, es proposava “la instal·lació dels punts d’ancoratge oportuns, tot tramitant les 
corresponents autoritzacions administratives per part de la Demarcació de Costes de 
Illes Balears i de la Capitania Marítima a Balears”.  
 
8. Atès que la Conselleria de Medi Ambient sí disposa dels mitjans tècnics i humans 
necessaris per a la redacció d’aquest Estudi de necessitat i viabilitat de la ubicació de 
zones d’ancoratge a la zona de litoral artanenc qualificada de lloc d’interès comunitari 
(LIC).  
 
Per tots els motius exposats, aquest regidor proposa al Ple que adopti el següent  
 
ACORD:  
 
Instar, per part de l’Ajuntament d’Artà, la Direcció General de Qualitat Ambiental i 
Litoral a redactar un estudi de necessitat i viabilitat de la ubicació de zones d’ancoratge 
a la zona de litoral artanenc qualificada de lloc d’interès comunitari(LIC).>> 
 
La regidora de Medi Ambient, Sra. Llull, diu que en el mes de desembre l’Ajuntament 
va rebre un escrit de la Conselleria de Medi Ambient on ens manifestaven, com molt bé 
sap el regidor, que, una vegada que trobin el camí més adequat per solucionar els 
problemes de funcionament, es tendrà en compte la petició de l’Ajuntament d’Artà. Diu 
que volen donar un marge de confiança a la Conselleria de Medi Ambient i que, per 
això, votaran en contra de la moció.  
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que en el Ple de 28 de març de 2008 varen votar a 
favor de la mateixa moció i que ara també hi votaran a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, opina que tornar a aprovar la moció no fa mal. També 
els demana quines han estat les converses que han tengut amb la Conselleria de Medi 
Ambient. 
 
El  portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que, a la carta de la Conselleria de Medi 
Ambient, no es diu que no es tengui consignació pressupostària per elaborar estudis 
econòmics, sinó per redactar projectes d’amarraments. 
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A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vots a favor (EV-Esquerra 
d’Artà, UIA i PP) i 7 vots en contra (UM i PSOE), no resta aprovada per manca de 
quòrum en la votació. 
 
 
11. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Els Verds-Esquerra 
d’Artà, relativa a reiterar a l’inici dels tràmits necessaris per a l’aprovació del 
Catàleg de camins del terme municipal d’Artà 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS:  
 
1. Atès que, segons l’art. 344 del Codi Civil, “són béns d’ús públic, a les províncies i els 
pobles, els camins provincials i els veïnals, les places, carrers, fonts i aigües públiques 
de servei general, els costs de les quals han estat assumits pels mateixos pobles i 
províncies”; i que, segons l’art. 74.2 del text refós de règim local, “són béns d’ús públic 
local els camins i carreteres [...] d’aprofitament o utilització generals, la conservació i 
policia dels quals són de la competència de les entitats locals”.  
 
2. Atès que els nous usos del sòl, els canvis en la propietat i, sobretot, la manca 
d’informació sistematitzada sobre la xarxa de camins existents en els diferents 
municipis, així com de la seva titularitat, fan que la gestió d’aquests camins s’hagi 
convertit en una qüestió problemàtica.  
 
3. Atès que l’any 2003, l’empresa pública FODESMA, depenent del Consell de 
Mallorca (Departament de Promoció i Ocupació), va fer pública entrega a l’Ajuntament 
d’Artà del document “Catàleg de camins del terme municipal d’Artà”, document en què 
se sistematitza la informació sobre la xarxa de camins existents en el nostre municipi, 
així com la seva titularitat.  
 
4. Atès que la conservació paisatgística i territorial del municipi, així com la promoció 
d’un turisme diferenciat, més respectuós amb el medi ambient i el paisatge, resulten —
revisats els programes electorals de les diferents forces polítiques del municipi— 
prioritats que reuneixen el consens entre les formacions polítiques presents en aquest 
consistori.  
 
5. Atès que al municipi existeixen ciutadans i grups d’excursionisme que reivindiquen 
la conservació i el respecte dels camins i els seus traçats.  
 
6. Atès que són constants les queixes i denúncies que, de forma verbal o escrita, es 
presenten a l’Ajuntament per possibles canvis en els traçats dels camins, per tancament, 
destrucció o desviaments d’aquests.  
 
7. Atès que, a la passada sessió ordinària del Ple de l’Ajuntament d’Artà de 27 de 
novembre de 2007, el nostre grup municipal va presentar una moció amb un títol molt 
semblant a la d’aquesta (“Inici dels estudis i els tràmits necessaris per a l’aprovació del 
Catàleg de camins del terme municipal d'Artà”), i que els grups que conformen l’Equip 
de Govern municipal varen exposar el seu acord de fons amb aquella, però la gran 
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càrrega de feina que els serveis municipals suportaven en aquell moment els impedia 
votar al seu favor (“El batle diu que li pareix una bona idea i que això seria el que 
s’hauria de fer. Creu que s’ha de fer, i en aquesta legislatura; però opina que ara no és el 
moment, ja que tenen molts de fronts oberts i no tenen personal per fer aquesta feina”).  
 
8. Atès que aquest suposat problema ha deixat d’existir, especialment a partir del 
moment en què s’ha dut a terme l’aprovació provisional de les Normes subsidiàries, 
motiu pel qual es pot iniciar la tramitació d’exposició pública del document Catàleg de 
camins del terme municipal d’Artà, i assumir la tasca de resposta de les al·legacions que 
es proposin i la tramitació en general dirigida a la seva aprovació. 
 
Per tots els motius esmentats, aquest regidor proposa al Ple que adopti el següent  
 
ACORD:  
 
Instar l’Equip de Govern de l’Ajuntament d’Artà a tramitar l’exposició pública del 
document Catàleg de camins del terme municipal d’Artà, així com els tràmits per a la 
seva aprovació definitiva pel Ple d’aquest Ajuntament i per les administracions 
competents.>> 
 
El batle diu que aquesta moció es va debatre fa un temps. Manifesta que l’Equip de 
Govern creu que aquest no és el moment oportú per aprovar aquesta moció, perquè el 
gabinet d’Urbanisme va molt saturat de feina. No obstant això, diu que tenen intencions 
d’aprovar-lo. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que fa temps que els partits de l’oposició demanen 
que s’aprovi el Catàleg de camins del terme municipal d’Artà. Diu que només manca 
exposar a informació pública un catàleg que va elaborar el Consell de Mallorca, que 
està molt ben fet. Opina que és important que aquest catàleg s’aprovi, perquè és un tema 
molt sensible actualment. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, opina que el Catàleg de camins s’ha d’aprovar, no 
només per ésser un tema d’actualitat. Diu que és una eina fonamental que hauria d’estar 
llesta quan tots aquests projectes inclosos en la proposta del batle, sobre demanar una 
compensació econòmica, estiguin llestos. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vots a favor (EV-Esquerra 
d’Artà, UIA i PP) i 7 vots en contra (UM i PSOE), no resta aprovada per manca de 
quòrum en la votació. 
 
 
12. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Els Verds-Esquerra 
d’Artà, relativa a l’adhesió de l’Ajuntament d’Artà a l’Agència per a la Protecció 
de la Legalitat Urbanística i Territorial de Mallorca (APLUTM) 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS:  
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1. Atès que el Ple del Consell de Mallorca de 10 de novembre de 2008 va aprovar 
definitivament l’Agència per a la Protecció de la Legalitat Urbanística i Territorial de 
Mallorca (APLUTM).  

2. Atès que, en el Ple dels pressuposts de 2009 del Consell de Mallorca, de 17 de 
novembre de 2008, es va aprovar la dotació econòmica necessària per posar en 
funcionament l’esmentada Agència.  

3. Atès que el cost d’aquest servei ha de ser de 0 euros, almenys els tres primers anys de 
funcionament d’aquesta Agència, per als ajuntaments que li vulguin cedir les 
competències en la matèria del seu objecte.  

4. Atesa la disposició del Departament de Territori del Consell de Mallorca a incloure el 
nostre municipi entre els primers que s’hi vulguin adherir, ateses les característiques 
pròpies (dimensió, població, situació urbanística, etc.), disposició expressada al regidor 
sotasignat per M. Lluïsa Dubon, consellera responsable d’aquest departament insular.  
 
Per tots els motius exposats, aquest regidor proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS:  
 
1. Sol·licitar al Consell de Mallorca la incorporació immediata de l’Ajuntament d’Artà a 
l’Agència per a la Protecció de la Legalitat Urbanística i Territorial de Mallorca.  
 
2. Facultar el batle de l’Ajuntament d’Artà, Sr. Rafel Gili Sastre, perquè signi els 
documents necessaris per tal de fer efectiva aquesta incorporació.”  

El batle li diu el mateix que li digué l’altra vegada que va presentar aquesta moció, que 
mentre no es tengui clar el finançament, ja que no estan d’acord que ells recaptin les 
sancions derivades dels expedients d’infracció urbanística, i mentre no es facin càrrec 
del personal d’Urbanisme, no s’adheriran a l’Agència esmentada. 
 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, diu que ells han manifestat que hi estan a favor. Diu que 
és una reivindicació històrica del seu grup. No entenen aquesta posició de l’Equip de 
Govern, més quan en forma part el PSOE. Explica que els estatuts de l’Agència 
esmentada estableixen que els ajuntaments que s’adhereixin signaran un conveni. Opina 
que el tema del personal anirà a càrrec de l’Agència i que l’Ajuntament no haurà de 
posar personal. Diu que vol saber quina és la posició del PSOE sobre aquest tema. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que l’Agència li pareix una bona eina. Opina que 
l’adhesió de l’Ajuntament pot ésser positiva. Explica que, a Artà, la recaptació per 
infraccions urbanístiques és ridícula. Considera que els ingressos no són la raó per no 
adherir-s’hi. En relació al personal, manifesta que l’Equip de Govern acaba de dir que el 
gabinet d’Urbanisme està molt saturat. 
 
La portaveu del PSOE, Sra. Servera, diu que, al plenari anterior, en què ella va ser la 
batlessa accidental, ja els va dir quina era la seva opinió. S’adheriran quan l’Equip de 
Govern ho consideri oportú. 
 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, opina que, per ventura, aquest tema s’hauria de tractar 
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en una junta de portaveus i mantenir un debat sobre el tema. 
 
El batle els diu que primer volen veure el funcionament de l’Agència. Reitera que no 
estan d’acord amb el finançament, en el sentit que volen que l’Ajuntament es faci càrrec 
de la recaptació de les sancions dels expedients d’infracció urbanística. 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, diu al batle que no acompleix el seu 
compromís de convocar una junta de portaveus per tractar aquest tema, com va dir en 
una comissió informativa. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vots a favor (EV-Esquerra 
d’Artà, UIA i PP) i 7 vots en contra (UM i PSOE), no resta aprovada per manca de 
quòrum en la votació. 
 
 
13. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Els Verds-Esquerra 
d’Artà, relativa a instar l’Equip de Govern a iniciar el procediment de nul·litat de 
la llicència municipal d’obres atorgada mitjançant Resolució de Batlia en data de 
16.03.1998 per a la construcció d’un habitatge unifamiliar aïllat a les parcel·les 144 
i 193 del polígon 15 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, llegeix la moció que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS: 
 
1. Atès l’escrit presentat amb data de 6 de juliol de 2005, en què denunciava les 
presumptes irregularitats que es van produir en l’atorgament de l’esmentada llicència 
municipal d’obres, i amb què sol·licitava que la parcel·la 193 del polígon 15, que no era 
propietat del sol·licitant de la llicència, sinó del denunciant, fos exclosa de qualsevol 
afecció produïda per l’atorgament irregular de l’esmentada llicència. 
 
2. Atès que la Junta de Govern va acceptar l’esmentada reclamació i que va deslligar 
l’esmentada finca de la seva propietat de qualsevol afecció per la llicència denunciada. 
 
3. Atès que aquesta actuació de la Junta de Govern Local implica que les bases per les 
quals es va atorgar la llicència d’obres en qüestió estan totalment viciades i impliquen la 
nul·litat de la llicència. 
 
4. Atès que el Sr. Batle, fins a data d’avui, no ha donat en aquest plenari cap explicació 
de les seves actuacions (o manca d’actuacions) en un cas que li afecta com a batle i com 
a familiar de les persones afectades per una llicència presumptivament fraudulenta. 
 
5. Atès que, tal com s’observa en l’escrit de denúncia, d’aquests fets, podrien derivar-se 
responsabilitats dels tècnics municipals que varen intervenir a l’efecte de l’atorgament 
de l’esmentada llicència. 
 
6. Atès que, a la passada sessió ordinària d’aquest Ple de novembre de 2008, aquest 
regidor va dur, per a la seva discussió i aprovació, una moció ben semblant a aquesta, i 
que en aquella ocasió va ser rebutjada amb l’argument que no era necessària, perquè el 
batle d’aquest Ajuntament i regidor d’Urbanisme, Rafel Gili Sastre, havia pres la 
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decisió de dur endavant el que es plantejava en la moció i que, en conseqüència, no 
trobava necessari el suport del Ple. 
 
7. Atès que, quatre mesos després d’aquell compromís expressat pel batle, segons 
l’exposat al punt anterior d’aquesta part expositiva, no ens consta que s’hagi iniciat el 
procediment de nul·litat de la llicència municipal d’obres atorgada mitjançant la 
Resolució de Batlia de 16-03-1998, per a la construcció d’un habitatge unifamiliar aïllat 
a les parcel·les 144 i 193 del polígon 15. 
 
Per tots els motius exposats, aquest regidor proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Instar el Sr. Batle de l’Ajuntament d’Artà, com a màxima autoritat municipal, a 
iniciar els tràmits oportuns per a la revisió i, si cal, anul·lació de la llicència atorgada a 
les parcel·les 144 i 193 del polígon 15 d’aquest municipi 
 
2. Instar el Sr. Batle de l’Ajuntament d’Artà, com a màxima autoritat municipal, a 
iniciar els tràmits oportuns per depurar les responsabilitats que es puguin derivar 
d’aquesta irregularitat, en relació als tècnics municipals que hagin intervingut en aquest 
atorgament de llicència.” 
 
El batle diu al portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, que avui l’assessor 
municipal ha acabat de redactar l’informe per trametre l’expedient a Fiscalia. Diu que 
no creu oportú aprovar aquesta moció i diu que es tracta d’un expedient molt complicat. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que s’abstendran en la votació, ja que no tenen 
suficients elements de valor per esbrinar la dificultat del tema que tracta la moció. No 
creu que s’hagi de presentar cap moció sobre aquest tema, sinó que s’ha de tramitar, 
d’ofici, per l’Ajuntament. Finalment, diu que hi ha una manca de diligència de l’Equip 
de Govern en el tema de la disciplina urbanística. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, diu que presenta la moció perquè 
l’Equip de Govern no avança en la tramitació d’aquest expedient. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 1 vot a favor (EV-Esquerra 
d’Artà), 7 vots en contra (UM i PSOE) i 4 abstencions (PP i UIA), no resta aprovada per 
manca de quòrum en la votació. 

 
 

14. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Unió Independents 
d’Artà a favor de la compra, per part del Govern balear, del Jardí de les Dones 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS: 

 
El passat dia 14 de setembre un grup de dones feministes va publicar un article sobre la 
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finca anomenada el Jardí de les Dones, d’Artà, demanant que s’adquirís com a 
patrimoni de totes les dones de Mallorca. Aquest grup de dones, encapçalat per 
Francesca Mas, ja va trametre la seva proposa a algunes dones que ocupen càrrecs a 
l’Administració (la consellera d’Afers Socials, la presidenta del Consell de Mallorca...). 
 
Segons conten elles mateixes, la resposta institucional ha estat d’interès per la qüestió 
però de manca de possibilitats per falta de pressupost. En concret, Lila Thomàs, 
directora de l’Institut Balear de la Dona, va fer unes gestions trametent un dossier al 
conseller de Medi Ambient sobre la finca esmentada. 
 
La resposta d’aquest fou que per a la compra de patrimoni natural hi ha unes partides 
pressupostàries que vénen del Govern de l’Estat, via conveni, per comprar finques del 
litoral com és el recent cas de Planícia, on l’Estat aporta el 96 per cent del cost, o en el 
cas d’aquesta finca si confrontés amb el Parc de Llevant per ampliar-lo.  
 
Segons el grup, el conseller de Medi Ambient amb aquesta resposta ha tancat el tema, 
sense aturar-se a fer altres consideracions històriques, socials i culturals que podrien 
argumentar l’estudi de la possible adquisició amb més deteniment. De fet, aquest 
diumenge hem vist a una publicació que la Conselleria pot adquirir vehicles a l’empara 
d’aquest conveni. 
 
Posteriorment es va  informar de la campanya de l’Institut Balear de Turisme (Ibatur), 
entitat autònoma depenent de la Conselleria de Turisme del Govern balear, amb el 
tenista Rafel Nadal perquè sigui la imatge promocional del turisme a les illes durant els 
propers tres anys. Aquesta decisió costarà a l’Ibatur nou milions d’euros, sis dels quals 
cobrarà el tenista (declaracions del conseller Nadal el 22.12.2008). 
 
Atès que la compra del Jardí de les Dones representaria aproximadament una sisena part 
del que gasta la Conselleria de Turisme en un campanya publicitària. 
 
Atès que s’obriria la possibilitat que les entitats de dones de les illes i de fora tinguéssim 
un espai propi per fer trobades, estudis, seminaris, a més d’un lloc de vacances per a 
dones en risc social i els seus fills i filles. 
 
Aquest Jardí de les Dones faria visible l’experiència de les dones, es reconeixeria 
l’autoritat i es recuperaria la seva memòria. Ara que es parla tant de recuperar la 
memòria històrica és bo recordar que, sense les dones, cap memòria serà completa. 
Però en definitiva, el que resultaria més noble i dignificant és que amb aquesta petita 
inversió (un 10 % del cost de la compra de Planícia), s’hauria contribuït a una millora 
de la situació del moviment de les dones, fent-les usufructuàries d’una finca pròpia on 
estarien presents i de forma magnífica les dones que han donat notorietat a aquesta terra, 
en molts aspectes socials, culturals i històrics. 
 
També significaria un reconeixement públic a la tasca de dues dones estrangeres que 
durant més de 20 anys, de forma generosa i tan sols motivades per la seva ideologia 
feminista, han creat un jardí peculiar que permet de forma clara i didàctica conèixer la 
nostra genealogia. 
 
Per aquests motius, el grup municipal d’Unió Independents d’Artà proposa al Ple que 
adopti els següents 
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ACORDS: 
 
1. Donar suport a aquest grup de dones feministes i instar les conselleries de Medi 
Ambient i Turisme a adquirir el Jardí de les Dones.  
 
2. Trametre aquest acord a la Presidència del Govern de les Illes Balears.” 
 
El regidor d’Interior, Turisme, Policia Local, Ràdio i Telecomunicacions, Sr. Gili, diu 
que, si ho han entès bé, aquestes dones que ocupen càrrecs importants a l’Administració 
i, en concret, Lila Thomàs, directora de l’Institut Balear de les Dones (que gestiona un 
pressupost de 3.475.282 €), s’escuden en la falta de pressupost i es lleven el problema 
de damunt. Una altra dona, la directora general de Política Lingüística (que gestiona un 
pressupost de 7.131.038 €, del qual Artà no se’n veu gens beneficiat), aprofita que 
passava per aquí per criticar actuacions de conselleries del Govern pel simple fet que 
són gestionades per UM. Per una altra part, es parla que la compra d’aquest espai obriria 
la possibilitat que les entitats de dones de les illes tenguessin un espai propi per fer 
trobades, estudis, seminaris, a més d’un lloc de vacances per a dones en situació de risc 
social. També es parla de deixar presència i de forma magnífica les dones que han donat 
notorietat a aquesta terra, en molts aspectes socials, culturals i històrics. Per tant, estam 
parlant de valors socials, culturals, de dones en risc social, i no veiem quina relació té 
això amb les conselleries de Medi Ambient i de Turisme. No és millor que cada 
conselleria assumeixi les serves funcions i que demanin a les conselleries de Cultura o 
Afers Socials del Govern balear, amb pressupostos de 850.090.558 € la primera i 
123.917.084 € la segona, o a la Conselleria de Cultura i Patrimoni del Consell de 
Mallorca que facin un esforç pressupostari i mirin de comprar el Jardí de les Dones? O 
és que l’únic que interessa al seu grup és criticar actuacions de conselleries que li poden 
agradar més o menys, però que almenys tenen a veure amb les seves funcions i que el 
que menys importa és la compra o no del Jardí de les Dones? Aprofitar la tasca 
d’aquestes dones per fer un manifest contra UM ens pareix insultant per a les pròpies 
dones a les quals es vol retre el reconeixement i per això proposam esmenar els acords 
en els termes següents: 
 
“1. Donar suport a aquest grup de dones feministes i instar les conselleries d’Educació i 
Cultura i d’Afers Socials del Govern balear i el Departament de Cultura i Patrimoni del 
Consell de Mallorca a adquirir el Jardí de les Dones. 
 
2. Trametre aquest acord a les conselleries esmentades, a la Presidència del Govern de 
les Illes Balears i a la Presidència del Consell de Mallorca.” 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendrà en la votació, a pesar que progressi 
l’esmena presentada per l’Equip de Govern. Opina que la compra d’aquestes finques no 
és prioritària. A més, diu que no li agrada l’esperit de la moció. 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat. 
 
La portaveu d’UIA, Sra, Tous, diu que el regidor d’Interior ha parlat que cada 
conselleria assumeixi les seves competències. Considera que UM tot ho veu com un 
complot contra el seu partit. Finalment, retira la moció de l’ordre del dia, perquè 
considera que, si s’aprovàs l’esmena, suposaria una perversió d’aquesta moció. 
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15. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Unió Independents 
d’Artà sobre l’Ordenança de neteja viària, les deixalles i els residus urbans 
 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS: 
 
Des del mes de març de 2008, ara fa un any, el nostre municipi té aprovada una 
ordenança que regula la neteja viària, les deixalles i els residus sòlids. Aquesta iniciativa 
va ser aprovada per unanimitat de tots el grups polítics de la sala, perquè vàrem creure 
que havia de ser una eina fonamental i necessària per recuperar, als nostres nuclis de 
població d’Artà i de la Colònia, una imatge de municipi net i endreçat, on els ciutadans 
s’hi sentin bé i notin que, per part de l’Administració municipal, hi ha cura de la neteja i 
de la bona imatge dels nostres pobles. 
 
Aleshores, quan s’aprovà l’esmentada ordenança, donàrem el nostre suport a l’Equip de 
Govern, però avisàrem que l’aprovació de la norma per ella sola no faria canviar la 
situació del nostre municipi, perquè això requeria més implicació i dedicació per part 
del regidor/a delegat en temes de medi ambient.  
 
Proposàrem aleshores que es planifiqués una intensa campanya de divulgació i 
informació adreçada a la població per tal de conscienciar-la de la importància del 
compliment de  la norma. Finalment, s’ha editat un fulletó que s’ha repartit als domicilis 
del municipi, però pensem que aquesta edició ha estat una ocasió desaprofitada i inútil, 
perquè les situacions que es plantegen a l’esmentada edició ja són prou conegudes per a 
la immensa majoria dels ciutadans i, en canvi, no hi cap referència a les prohibicions i  
sancions que incorpora la nova ordenança. 
 
La demostració que no s’ha millorat, pel que fa a la neteja viària i la recollida dels 
residus sòlids, són les contínues i reiterades queixes dels ciutadans que fan arribar al 
registre de l’Ajuntament o que denuncien a la premsa local, o que directament ens ho 
fan a saber a nosaltres mateixos. 
 
El mes de novembre aquests regidors ja vàrem presentar una moció en aquest sentit, que 
no es va aprovar. Aleshores interposàrem un recurs de reposició contra un acord de ple. 
Aquell recurs deu ser de l’únic que ha anat a parar al poal de fems del municipi. 
 
De tota manera, continuem pensant, i així ho hem manifestat en moltíssimes ocasions, 
que la problemàtica de la neteja requereix una voluntat política valenta i decidida.  
 
Per tots aquests motius, presentem al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
  
1. Instar la regidora de Medi Ambient a elaborar una campanya d’informació i 
divulgació de l’Ordenança de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, que sigui eficient, 
útil i que doni a conèixer realment als ciutadans l’abast de la nova ordenança. 
 



 30 

2. Instar el batle de l’Ajuntament d’Artà perquè actuï segons el que preveuen els articles 
71 i 74 de l’esmentada ordenança, sobre infraccions i possibles sancions.” 
 
La regidora de Medi Ambient, Sra. Llull, diu que votaran en contra de la moció, ja que 
el batle ja ha dit, per activa i per passiva, que acomplim amb les nostres obligacions 
com a Equip de Govern. Si bé és veritat que tot és millorable, s’hi està fent feina. Diu 
que tot són punts de vista i és ben cert que el seu no és el mateix que el de l’Equip de 
Govern. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta la seva conformitat. Diu que no s’ha fet la 
campanya d’informació i que, si s’ha fet, no ha tengut l’efecte esperat. Considera que és 
molt necessari elaborar una campanya d’informació i divulgació de l’Ordenança de 
neteja, deixalles i residus sòlids urbans. 
 
El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat. A més, 
diu que ell considera que el batle no només no està fent la seva feina, sinó que l’està 
fent malament, ja que va presentar un escrit comunicant que en un solar s’havien abocat 
fems i que només ha comunicat al propietari que es netegi el solar, però que no se li ha 
iniciat l’expedient sancionador corresponent. 
 
El batle diu que la raó de no votar a favor de la moció és perquè ells consideren que fan 
acomplir l’ordenança segons les seves possibilitats. 
 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, diu que la moció en cap moment va encaminada a 
expressar que no s’acompleix l’ordenança. Diu que creu que s’han fet millores al 
respecte. Finalment, diu que no entén que l’Equip de Govern voti en contra de fer una 
campanya d’informació i perquè s’acompleixi el contingut de l’ordenança. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vots a favor (UIA, PP i EV-
Esquerra d’Artà) i 7 vots en contra (UM i PSOE), no resta aprovada per manca de 
quòrum en la votació. 
 
 
16. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup Unió Independents 
d’Artà a favor d’uns projectes urbanístics municipals més participatius i per a la 
creació del Consell Municipal d’Urbanisme i Medi Ambient 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
L’actual majoria de govern al consistori d’Artà ha posat en marxa una sèrie de projectes 
urbanístics sense comptar amb el parer dels afectats més directes que, en aquest cas, són 
els veïns de les diferents zones en qüestió.  
 
Parlem de les obres que afecten directament els veïnats just en sortir del portal de ca 
seva, com ara la primera fase del Pla d’obres i serveis o les que vindran del pla 
d’inversions estatals.  
  
Fins ara, l’Equip de Govern s’ha limitat, quan ho ha fet, a informar l’oposició. En cap 
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cas ha intentat arribar a cap tipus de consens amb la resta de partits del consistori amb 
els projectes a què fem referència. En tot cas ha informat, mai no ha consensuat. 
 
Es tracta de canviar aquesta dinàmica. Pel bé de la nostra ciutat, no es pot permetre un 
urbanisme com l’actual, capficat a dur endavant un model urbanístic d’Artà ideat 
exclusivament des dels despatxos. Cal un espai de reflexió i de debat, un organisme de 
consulta i participació entorn al desenvolupament de la nostra ciutat, la protecció del 
patrimoni arquitectònic i la defensa del medi ambient, on s’elaborin les propostes i amb 
l’objectiu de recollir les inquietuds ciutadanes per promoure el debat i les accions de 
millora de l’entorn urbà. 
 
Cal un model participatiu on tots els afectats puguin aportar el seu gra d’arena. Es tracta 
de guardar les formes i de canviar la manera de fer, per tenir en compte el parer de 
diversos sectors, com ara els veïnats, afectats per diverses accions promogudes des de 
l’Ajuntament i que actualment s’han assabentar d’allò que els afecta més 
immediatament quan, esverats, ja s’han iniciat les obres davant el seu portal sense que 
ningú abans no els hagi tingut en compte. 
 
Per evitar la repetició d’aquestes pràctiques d’urbanisme de despatx, és necessari crear 
un espai de debat i de consens dels diferents projectes i objectius. En casos concrets, 
parlar d’accessibilitat, més bona il·luminació, més espai per a vianants, recuperar indrets 
com a zones de trobada. Consensuar estratègies amb els afectats: materials, arbrat, 
bancs, lluminàries i arribar a propostes concretes. Entre tots, prioritzar les actuacions a 
dur a terme i negociar donant a entendre d’una manera clara quin tipus d’urbanisme, 
quina reserva del medi ambient, volem per a Artà. 
 
Per aquests motius i amb la finalitat que els ciutadans d’Artà puguin participar de forma 
activa pel que fa als projectes urbanístics que han d’afectar el model de la nostra ciutat, 
el grup municipal d’Unió Independents d’Artà proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Cercar i posar en marxa els mecanismes participatius adequats per tal de consensuar 
amb els afectats i amb els partits de la corporació els projectes urbanístics que afectin la 
ciutat. 
 
2. Posar en marxa la creació del Consell Municipal d’Urbanisme i Medi Ambient com a 
organisme de consulta i participació de tots els partits polítics, les entitats i els 
particulars interessats en el desenvolupament urbanístic, la protecció del patrimoni 
arquitectònic i la defensa del medi ambient del municipi.” 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que no és una proposta original d’UIA, sinó que es 
tracta d’una proposta de l’Ajuntament d’Inca, la qual va ser aprovada per unanimitat. 
 
El batle diu que votaran en contra de la moció. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que la seva interpretació ha estat diferent, mentre 
l’Agència de Legalitat Urbanística i Territorial de Mallorca s’ocuparia de la legalitat 
urbanística, aquest Consell és una eina de participació ciutadana. Diu que estan d’acord 
amb la idea general de la moció. 
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El portaveu d’EV-Esquerra d’Artà, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat. Diu 
que és el batle qui es dedica a confondre el personal. Diu que la legalitat urbanística és 
reglada i que ve marcada per llei. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que no li va bé que el batle jugui amb aquest tema. 
Considera que l’Equip de Govern no està per conservar res. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vots a favor (UIA, PP i EV-
Esquerra d’Artà) i 7 vots en contra (UM i PSOE), no resta aprovada per manca de 
quòrum en la votació. 
 
 
17.  Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de gener i 
febrer de 2009. 
 
Es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de gener i febrer 
de 2009. 
 
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
18. Precs i preguntes 
 
A continuació, s’informa que UIA i PP han presentat un escrit de precs i preguntes i que 
EV-Esquerra d’Artà ha presentat un escrit de precs. 
 
Seguidament, es llegeix l’escrit de precs i preguntes presentat per UIA. 
 
PRECS 
 
1. Demanam a l’Equip de Govern que llevi el cartell que hi ha en el solar dels habitatges 
de protecció oficial. 
 
Resposta: Es tendrà en compte. 
 
2. Demanam a l’Equip de Govern que faci una repassada per tots els parcs infantils del 
municipi i adobi i posi en bon estat aquestes instal·lacions. 
 
Resposta: Es farà. 
 
3. Demanam a l’Equip de govern que tengui més esment a l’hora de designar els 
instructors dels expedients d’infracció. Dia 19 de març, sense anar més lluny, sortien 
com a instructors Josep Silva Jiménez i Esperança Massanet Forteza. 
 
Resposta: Es tendrà en compte. 
 
PREGUNTES 
 
1. Participació ciutadana 
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1.1. El capítol 3 del Reglament de participació ciutadana de l’Ajuntament regula la 
participació davant la corporació. L’article 24 assenyala: “Les entitats ciutadanes, tant 
de forma individual com agrupades per interessos territorials o sectorials, inscrites al 
Registre Municipal d’Entitats Ciutadanes podran sol·licitar, en escrit dirigit al batle de 
forma raonada, expressar la seva opinió davant la Corporació sobre alguna qüestió que 
figuri a l’ordre del dia del Plenari”. 
 
L’article 26 diu així: “Les sol·licituds esmentades a l’article anterior, hauran de tenir 
entrada a l’Ajuntament, com a mínim 24 hores més abans del començament de la sessió. 
La seva durada no podrà sobrepassar els deu minuts, llevat d’aquells casos que per 
motius extraordinaris de la qüestió a tractar, requereixin més temps d’intervenció”. Com 
és que no es va deixar expressar l’opinió de l’Associació de Comerciants al plenari 
extraordinari celebrat fa dues setmanes? 
 
Resposta: No es va deixar expressar l’opinió? Per nosaltres sí, no sé què volia que 
féssim més. Com molt bé ha dit vostè, a l’art. 26 diu que la durada no podrà sobrepassar 
els 10 minuts, i n’estaren més de 20 sense que, en cap moment, se’ls digués que 
s’aturessin. Una intervenció, que vostè va fer, que també s’hauria de recordar, ja que en 
algun dels seus paràgrafs no deia les coses tal com són, perquè sí que va ser aquest 
consistori el que va integrar l’art. 80 de les normes subsidiàries que s’adapta al Pla 
director sectorial de comerç, article que no s’ha modificat com es vol donar a entendre 
al manifest, en el qual també es fan amenaces encobertes i preguntes retòriques 
malintencionades com si no miréssim les necessitats dels ciutadans del municipi. 
Nosaltres sí volem una millora en el benestar familiar, li assegur. 
 
1.2. Com és que el batle va argumentar que la intervenció de l’associació no figurava en 
l’ordre del dia? 
 
Resposta: Perquè ja s’havia enviat la convocatòria. 
 
1.3. Havia de tenir un punt diferent en l’ordre del dia si els comerciants només volien 
incidir en l’únic punt de l’ordre del dia que hi havia? 
 
Resposta: No. 
 
2. Medi Ambient 
 
2.1.  Quines gestions ha fet l’Equip de Govern perquè es deixin d’abocar aigües fecals 
en el torrent dels Revolts, a l’altura de la carretera de Palma? 
 
Resposta: Ha fet les gestions oportunes tot pensant que es tracta d’un fet puntual que es 
va donar un dia de molta pluja.  
 
2.2. Quin és el full de ruta que s’ha marcat la regidora de Medi Ambient per a aquest 
2009? 
 
Resposta: És el full que ve marcat pel programa electoral i els acords adoptats per 
l’Equip de Govern. 
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2.3. Quin és el full de ruta que s’ha marcat la regidora de Medi Ambient per a aquesta 
legislatura? 
 
Resposta: És el mateix que el d’abans, però a llarg termini. 
 
3. Obres Públiques 
 
3.1. Ja sabem que aquesta àrea del Consell no passa pels seus millors moments, però 
quines gestions ha fet l’Equip de Govern per tal de resoldre els problemes que suposa la 
rotonda de Costa i Llobera, segons la moció presentada pels regidors d’UIA? 
 
Resposta: Quan UIA va presentar la moció ja s’havia sol·licitat la solució, però s’ha 
instal·lat un mirall a la rotonda. 
 
3.2. Quina solució han presentat els tècnics per tal de solucionar tots els problemes que 
han sorgit del Pla d’obres i serveis? 
 
Resposta: Dijous dia 2 ens hem de reunir i revisar la feina feta. 
 
3.3. Ja han fet la passadeta a la qual es va referir el senyor batle a la Comissió 
Informativa de dimecres passat? 
 
Resposta: No. 
 
3.4. Quan començaran els projectes del pla d’inversions estatals? 
 
Resposta: Quan es pugui. 
 
4. Economia 
 
4.1. Quina és la data de la factura més antiga que l’Ajuntament ha de pagar encara? 
 
Resposta: 29-02-2008. 
 
4.2. Quin és el seu import? 
 
Resposta. 61.709,74 €. 
 
4.3. A quin termini cobren els creditors de l’Ajuntament? 
 
Resposta: A sis mesos. 
 
5. Educació 
 
5.1. Sembla que serà aquest mes que s’aprovarà l’interès general de l’ampliació de 
l’escoleta de Na Caragol. La regidora va dir que l’Ajuntament havia fet tot i més per 
aconseguir aquest interès general. Per què no es va obviar l’informe de Salut i Consum 
que estava pendent des del mes de novembre? 
 
Resposta: L’IG ja s’ha aprovat i sí, la regidora va dir que s’havia fet tot i més, però no 
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només amb el tema de l’IG, sinó amb tot el tema de l’escoleta. L’informe de Salut i 
Consum, pel que fa a l’IG, el va demanar el Consell de Mallorca, que en demanava a 
totes les administracions afectades. Per tant no érem nosaltres els que havíem d’obviar o 
no cap tipus d’informe. 
 
5.2. Per què va dir a la premsa, la regidora, que les obres començarien el mes de maig? 
 
Resposta: Jo vaig dir que començarien tan prest com fos possible, que si podia ser al 
maig no esperaríem al juliol. 
 
5.3. Quan començaran les obres? 
 
Resposta: Tan prest com sigui possible, tot d’una que s’hagin passat tots els tràmits 
pertinents, si pot ser al maig no esperarem al juliol. 
 
6. Urbanisme 
 
6.1. Ha presentat l’Ajuntament d’Artà al·legacions al Pla director sectorial de 
carreteres? 
 
Resposta: No. 
 
La portaveu d’UIA retira la pregunta 6.2 i 6.3. 
 
6.4. Un ciutadà que té propietats a Artà ha presentat escrits a l’Ajuntament queixant-se 
que el nostre consistori no té cura suficient dels béns patrimonials. Segons sembla, 
l’Ajuntament no ha enviat a la Conselleria de Mobilitat el Catàleg de béns immobles 
perquè el tingués en compte a l’hora de la reobertura de la línia. És cert allò que explica  
aquest ciutadà? 
 
Resposta: En primer lloc, vull dir que s’ha enviat un informe a la Conselleria de 
Mobilitat, però una conselleria del Govern, i, principalment, una governada pel PSM, 
que són tan respectuosos amb la protecció i el patrimoni, no ho ha tengut en compte a 
l’hora de redactar un projecte tan important com aquest i no s’ha preocupat si hi ha béns 
patrimonials en el lloc on es redacten unes cotxeres amb unes vies i un edifici 
impressionant. Per tant, l’Ajuntament ha fet allò que li pertoca. 
 
6.5. Quina és l’explicació que ofereix l’Ajuntament per a aquest cas? 
 
Resposta: Que ajudarem aquest senyor en allò que es pugui. 
 
6.6. Ha rectificat l’Ajuntament la fitxa del Catàleg de béns patrimonials que afecta el 
sistema ferroviari? 
 
Resposta: No. 
 
6.7. Quan pensa l’Equip de Govern aprovar el Catàleg de camins públics? 
 
Resposta: Quan puguem. 
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6.8. Quan podran presentar el seu projecte de club l’Associació de Persones Majors de 
la Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: Quan s’aprovin les NS definitivament. 
 
7. Esports 
 
7.1. Quines mesures ha pres el regidor d’Esports per tal de millorar les instal·lacions 
esportives del municipi? 
 
Resposta: Al Poliesportiu d’Artà: 
 
- Manteniment al mes de setembre: pintura, electricitat, neteja i calderes. 
- Neteja: segons el plec de condicions. 
- Per Pasqua es pintaran els banys de dalt i es farà neteja a fons. 
- Es comprarà la màquina de fer net. 
- S’han llevat les cistelles exteriors. 
- Es construirà una nova instal·lació coberta que descongestionarà l’actual poliesportiu. 
 
Al Poliesportiu de la Colònia de Sant Pere: 
 
- Manteniment general de ferro i voreres. 
- Manteniment dels vestidors i sales. 
 
Al Camp de Futbol: 
 
- Manteniment segons el plec de condicions del concurs. 
- Manteniment de la gespa (esponjament, etc.). 
- Manteniment semestral a càrrec de l’empresa Green Floor. 
- Manteniment dels aspersors d’aigua. 
 
A les instal·lacions hípiques: 
 
- Arrendament de les finques. 
- Manteniment de la pista de l’hipòdrom de la Clota. 
- Construcció d’una instal·lació hípica. 
 
7.2. Quin és el full de ruta que s’ha marcat per a aquest any 2009? 
 
Resposta: Seguir col·laborant amb tots els clubs per tal de desenvolupar el millor 
possible la seva activitat: 
 
- Millorar el règim de subvencions. 
- Millorar les instal·lacions del Poliesportiu i crear el Centre Eqüestre. 
- Dotar de beques perquè cap nin o nina es quedi sense fer esport. 
- Fomentar l’esport dins els moments d’oci. 
- Donar suport a totes les escoletes esportives amb l’organització psicomotricitat. 
- Col·laborar amb l’organització de noves activitats com són la Triatló, el descens de 
Sant Salvador, el Campionat de Mallorca de Vòlei i altres esdeveniments. 
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7.3. Ara que el centre hípic o eqüestre ja té l’interès general, quan començaran les 
obres? 
 
Resposta: Després de Pasqua. 
 
8. Teatre 
 
8.1. Quina valoració fa l’Equip de Govern del manifest que ha tret la Gerència del 
Teatre de recollida de signatures? 
 
Resposta: Positiva. 
 
8.2. Pensa l’Equip de Govern que aquest manifest pot dur a la confusió als ciutadans? 
 
Resposta: Confiem que no. 
 
8.3. Quan s’ha presentat la demanda per les irregularitats de les obres del Teatre? 
 
Resposta: Dimecres 1 d’abril de 2009. 
 
8.4. Contra qui s’ha presentat? 
 
Resposta: Contra l’empresa adjudicatària i la direcció facultativa. 
 
8.5. Per què s’ha torbat tant l’Equip de Govern a interposar aquest recurs a la Justícia? 
 
Resposta: Entre 1 any que ens ha fet perdre el senyor Carrió, esperant la decisió que 
hauria pres per donar una solució al problema, i que cada vegada que hem anat tancant 
pressupostos han sorgit més deficiències, la qual cosa ens ha dut a augmentar el 
pressupost fins a dia d’avui. 
 
8.6. Quin és el misser encarregat de portar aquest recurs? 
 
Resposta: Mir y Asociados. 
 
8.7. Ens poden facilitar una còpia d’aquest recurs? 
 
Resposta: Quan s’hagi notificat. 
 
8.8. Quina és la temporalització que s’ha marcat l’Equip de Govern per tal de solucionar 
els problemes sorgits al Teatre? 
 
Resposta: Ara depenem de la Justícia. 
 
8.9. Quan s’ha reunit el senyor batle amb els responsables de l’obra: UTE, redactors 
dels projectes? 
 
Resposta: Al mes d’agost va fer un any. 
 
8.10. Per què no s’han produït aquestes reunions? 
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Seguidament, es llegeix l’escrit de precs i preguntes presentat pel PP. 
 
PRECS 
 
1. Tornam a demanar a l’Equip de Govern una solució d’urgència al renou provocat per 
les noves clavegueres transversals.  

 
Resposta: S’està fent i revisant. 

 
2. Tornam a demanar a l’Equip de Govern que traslladi els cotxes immobilitzats amb 
paranys, en cas d’incompareixença del propietaris, a zones d’aparcament menys 
demandades, i que eviti situar-los en zones d’aparcament habituals dels clients de bars, 
restaurants i comerços del poble. 

 
Resposta: De moment, no hi ha cap alternativa. 

 
3. Demanam a l’Equip de Govern la posada en acció immediata del Fòrum de la 
Colònia de l’exercici 2009, però no amb tantes presses com al 2008. De la mateixa 
manera, demanam que es prenguin mesures contundents per incentivar la participació, 
ja que aquesta, l’any passat, no va arribar a l’1 % de la població. 

 
Resposta: Es fa el possible. 

 
4. Demanam a l’Equip de Govern un major tacte i dedicació al nucli de la Colònia de 
Sant Pere, en especial pel que respecta al manteniment de la via pública, senyals de 
trànsit i pilons metàl·lics del passeig Marítim. 

 
Resposta: Tenc la sensació que vostè només veu el nucli de la Colònia de Sant Pere en 
fotos antigues, perquè la Colònia de Sant Pere no ha estat mai tan neta com ara. 
 
PREGUNTES 
 
1. Quines són les darreres actuacions de l’Equip de Govern, i en quin estat es troben les 
recepcions de les recepcions de les urbanitzacions de Betlem, Sant Pere i s’Estanyol? 

 
Resposta: S’estan redactant els projectes de parcel·lació urbanística. 

 
2. Quines seran les següents passes i en quin marge de temps s’efectuaran? 

 
Resposta: Enviar els corresponents avisos als particulars per saber si hi estan d’acord. 
Desconec el marge de temps que s’utilitzarà per dur a terme aquest procés. 

 
3. Pensa fer alguna intervenció l’Equip de Govern en la millora de la imatge del passeig 
Marítim de la Colònia de Sant Pere abans de l’estiu? 
 
Resposta: No. 
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4. Al darrer plenari ordinari, l’Equip de Govern es va comprometre a estudiar la 
possibilitat de fer un estudi de mobilitat i senyalització del trànsit a la Colònia de Sant 
Pere. S’ha realitzat aquest estudi previ? S’ha fet res al respecte? S’hi pensa fer res? 

 
Resposta: De moment, no s’ha fet res. 

 
5. Per què no creu oportú, el mateix Equip de Govern que s’adhereix a documents com 
la Carta d’Aalborg, iniciar un procés de pressuposts participatius per al nucli d’Artà? 

 
Resposta: No ho trobem oportú. 

 
6. Des del darrer plenari, s’ha fet algun avanç en la constitució de l’entitat que ha de 
gestionar el pla de desenvolupament turístic d’Artà? Quina o quines? 

 
Resposta: No. 

 
7. Des del darrer plenari, s’ha fet algun avanç per signar el conveni per remodelar el 
casal de Can Solivellas? Quan es té previst que es pugui signar? Quan es té previst que 
s’iniciïn les obres? 

 
Resposta: No s’ha fet cap avanç. No se sap quan es té previst que es pugui signar. 
Enguany. 

 
Finalment, es llegeix l’escrit de precs presentat per EV-Esquerra d’Artà. 

 
PRECS 

 
1. Demanam novament a l’Equip de Govern que es publiquin a la web municipal els 
distints reglaments i normatives municipals, de manera que es puguin consultar i 
localitzar còmodament per part dels ciutadans i ciutadanes i en acompliment de l’esperit 
i la lletra de l’establert en els art. 116-119 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, 
municipal i de règim local de les Illes Balears (com, per exemple, el Reglament d’ús de 
la llengua catalana, la Normativa d’edicions i publicacions, el Reglament de circulació 
de vehicles motoritzats als espais naturals protegits del terme municipal, el Reglament 
del Fòrum de Participació ciutadana de la Colònia, el Reglament municipal de 
subvencions o el Reglament de protocol).  
 
Resposta: S’està reformant la pàgina web de l’Ajuntament. 
 
2. Demanam a l’Equip de Govern i en particular al Sr. Batle d’Artà i regidor 
d’Urbanisme que, amb aquest prec, quedi assabentat públicament que aquest regidor ha 
sol·licitat i sol·licitarà en el futur al Consell de Mallorca que se subrogui en el 100 % 
dels expedients de disciplina urbanística que obren en aquesta corporació i que es troben 
paralitzats per la voluntat del màxim responsable municipal sobre l’aplicació de la 
disciplina urbanística municipal, tal com estableix la Llei de disciplina urbanística. 
 
El batle li demana que sol·liciti al Consell de Mallorca la subrogació, per ordre 
d’antiguitat, dels expedients de disciplina urbanística. 
 
3. Demanam a l’Equip de Govern que tramiti els corresponents expedients d’infracció 
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de l’Ordenança de neteja i, si s'escau, de la normativa urbanística per l’abocament 
d’enderrocs que es varen produir als solars del carrer de l’Arbocera (núm. 38 i núm. 40), 
fets exposats per aquest regidor el passat 21 de gener de 2009, document que va rebre el 
número de registre d’entrada en aquesta corporació 486. 
 
Resposta: Estam acomplint la normativa, segons les nostres possibilitats. 
 
4. Demanam l’Equip de Govern que, en ocasió de l’aniversari de la II República el 
proper mes d’abril, organitzi, al Teatre d'Artà, una presentació del documental Pere 
Capellà (1907-1954), així com un recital de Biel Majoral presentant les cançons 
republicanes. Pere Fullana, Llorenç Capellà i el propi  Biel Majoral  podrien encarregar-
se de la coordinació de l’acte i el Consell de Mallorca (Departament de Cultura) té 
previst enviar el  DVD del documental a l’Ajuntament. 
 
Resposta: No ho trobam oportú. 
 
5. Demanam novament a l’Equip de Govern que millori les instal·lacions dels parcs 
infantils, especialment els d’Artà, ja que es troben en deplorables condicions i suposen 
riscs per als infants, i que, mentre aquesta millora no es faci efectiva, es procedeixi al 
seu precinte com a mínim en els casos del situat a la plaça del Progrés i al carrer 
d’Amadeo. Demanam, així mateix, que s’estableixi algun sistema de revisió i 
manteniment periòdics per tal de conservar-los en els temps i de minvar-ne els marges 
de perillositat. 
 
Resposta: Es farà. 
 
6. Atesa la crida del president de la Fundació Banc d’Aliments de Balears, Manel 
Marco, amb l’objectiu de proveir les necessitats dels col·lectius més desafavorits de la 
societat balear —la situació dels quals es veu més agreujada dia a dia amb motiu de 
l’actual crisi econòmica, ja que caldria recollir més de 50.000 quilos de menjar al mes, 
xifra que actualment no s’aconsegueix, ja que en els dos primers mesos de l’any aquesta 
entitat va recaptar un total de 70.000 quilos—, demanam a l’Equip de Govern que 
l’Ajuntament d’Artà se solidaritzi econòmicament i, quan sigui possible, es lliurin els 
excedents alimentaris que encara són comestibles tant dels distints serveis municipals 
(Centre de Dia, Residència de Persones Majors, etc.) com també dels que resultin dels 
esdeveniments municipals amb oferiment d’àpats, berenars, etc. 
 
Resposta: S’estudiarà. 
 
7. Demanam a l’Equip de Govern que dugui a terme, tal com s’ha compromès en 
distintes ocasions aquesta legislatura per boca de les distintes regidores de Medi 
Ambient anteriors a la tercera i actual, una campanya de divulgació dels valors naturals, 
patrimonials i paisatgístics dels espais naturals protegits del nostre municipi, així com 
de les normatives (estatal, autonòmica i municipal) que hi són vigents, especialment en 
els casos d’espais on es dóna de manera sistemàtica la problemàtica de la circulació 
il·legal de vehicles motoritzats no autoritzats. 
 
Resposta: S’estudiarà. 
 
8. Demanam a l’Equip de Govern que dugui a terme una revisió i les tasques de 
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manteniment dels rètols informatius distribuïts pel municipi que informen dels valors 
naturals, patrimonials, arquitectònics, arqueològics, etc., del nostre patrimoni natural i 
immoble, i que es renovi i es torni a instal·lar el rètol del Dolmen de l’Aigua Dolça. 
 
Resposta: Es farà. 
 
9. Demanam a l’Equip de Govern que rescati del bagul dels records distints projectes 
finançats per aquesta corporació, com ara la restauració i el retorn al seu funcionament 
com a escorxador de l’edifici de l’Escorxador d’Artà, o el projecte de moderació del 
trànsit als nostres nuclis urbans, aprofitant la recent aprovació de la Llei 2/2009, de 19 
de març, de rehabilitació i millora dels barris dels municipis de les Illes Balears (BOIB 
núm. 44, de 26 de març de 2009), que estableix finançament de fins al 90 % dels 
projectes segons criteris de rendibilitat social, patrimonial, etc. 
 
Resposta: No tenim ni finançament ni partida pressupostària. 
 
10. Demanam a l’Equip de Govern que perfeccioni el servei telemàtic establert a la web 
municipal anomenat “Escriviu al batle”, de manera que els ciutadans i ciutadanes 
puguin tenir un mínim de garantia que els seus escrits han estat rebuts; i demanam a 
l’Equip de Goven que, mentre no es donin les garanties formals bàsiques i els mínims, 
suprimeixi aquest servei. 
 
Resposta: No se suprimirà. 
 
 
Acords 
 
1. Acordar, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i 
dotze els assistents, aprovar les actes de les sessions dels dies 17 de desembre de 2008 i 
27 de gener de 2009, i deixar damunt la taula l’acta de la sessió de 23 de desembre de 
2008. 
 
2. Acordar, per 9 vots a favor (UM, PSOE i PP) i 3 abstencions (UIA i EV): 
2.1. Aprovar l’inici de l’expedient per a la concessió del títol de Ciutadà Il·lustre d’Artà 
a Sebastià Gili Vives, fundador de la congregació Agustines Germanes de l’Empar, en 
reconeixement a la gran tasca social i humana que dugué a terme durant la seva vida. 
2.2.Trametre aquest acord a la congregació Agustines Germanes de l’Empar. 
 
3. Acordar, per unanimitat: 
3.1. Declarar les obres d’ampliació del CP Na Caragol d’especial interès i utilitat 
municipals. 
3.2. Aprovar el conveni entre la comunitat autònoma de les Illes Balears, representada 
per la Conselleria d’Educació i Cultura, i l’Ajuntament d’Artà per a la realització de les 
obres d’ampliació del CP Na Caragol. 
Amb l’aprovació d’aquest conveni, adherir-se l’Ajuntament d’Artà al conveni subscrit 
entre Dexia Sabadell, SA, i la comunitat autònoma de les Illes Balears, a través de la 
Conselleria d’Economia, Hisenda i Innovació, per finançar les obres esmentades. 
3.3. Sol·licitar, d’acord amb la clàusula tercera del conveni signat en data de 2 de juny 
de 2008 entre la comunitat autònoma de les Illes Balears i Dexia Sabadell, SA, al banc 
esmentat l’adquisició del dret de crèdit que emana d’aquest conveni d’obres mencionat 
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en el primer paràgraf del punt segon anterior. 
Aprovar la subscripció del contracte de cessió de drets de crèdit entre Dexia Sabadell, 
SA, com a banc cessionari, i l’Ajuntament d’Artà, com a cedent, en els mateixos termes 
que apareix redactat en l’expedient. 
3.4. Obrir, en el Dexia Sabadell, SA, un compte corrent als efectes i amb les restriccions 
establertes en la clàusula 2.2 del contracte de cessió de drets de crèdit, amb les clàusules 
i condicions que lliurement es determinin a aquests efectes. 
3.5. Facultar el batle perquè pugui signar els documents que siguin necessaris per 
acomplir aquest acord. 
 
4. Acordar, per unanimitat: 
4.1. Donar suport i adherir-se al manifest, i sol·licitar al Govern espanyol i al Govern de 
les Illes Balears, com a òrgans competents, que estableixin el caràcter singular dels 
elements festius de cultura popular de les Illes Balears, mitjançant una regulació 
específica en l’ús de materials pirotècnics, que garanteixi el correcte desenvolupament 
de les diferents representacions festives dels grups de foc i de les corresponents colles 
infantils. 
4.2. Trametre aquest acord, perquè en tenguin coneixement, a la Presidència del Govern 
de les Illes Balears; a la Conselleria de Cultura del Govern de les Illes Balears; a les 
presidències dels consells de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera; a la Delegació 
del Govern a les Illes Balears; i a la Federació de Dimonis, Diables i Bèsties de Foc de 
les Illes Balears. 
 
5. Acordar, per unanimitat, ratificar l’acord de la Junta de Govern Local de 24 de febrer 
de 2009, referent a la Declaració institucional sobre el conflicte del Sàhara Occidental. 
 
6. Acordar, per 11 vots a favor (UM, PSOE, UIA i PP) i 1 vot en contra (EV-Esquerra 
d’Artà): 
6.1. Unir-se amb altres municipis de la comunitat autònoma de les Illes Balears, amb 
característiques similars, com, en principi, Campos (Mallorca) i Sant Joan de Labritja 
(Eivissa). 
6.2. Sol·licitar un informe econòmic i financer a la UIB. 
6.3. Dirigir-se al Consell de Mallorca, al Govern balear i al Govern central per sol·licitar 
una compensació econòmica. 
6.4. Facultar el batle president per adoptar les mesures necessàries per portar a bon 
terme aquest acord. 
 
7. Acordar, per 10 vots a favor (UM, PSOE, UIA i EV/Esquerra d’Artà) i 2 abstencions 
(PP): 
7.1. Dur a terme la inspecció de l’activitat amb núm. d’expedient municipal 02/2006, en 
acompliment del 10 % que estableix la Llei. 
7.2. Dur a terme la inspecció de l’activitat amb núm. d’expedient municipal 40/2007, en 
acompliment del 2 % que estableix la Llei. 
7.3. Dur a terme la inspecció de l’activitat amb núm. d’expedient municipal 05/2006, en 
acompliment de la Llei, tot i que en aquest apartat deixa que l’Ajuntament acordi el 
percentatge d’inspeccions a realitzar, aquí es presenta el mateix 2 % que a l’apartat 
anterior. 
7.4. Remetre aquest acord al Departament d’Activitats del Consell de Mallorca i a la 
Conselleria d’Interior, en acompliment del que estableix l’article 104.5 de la Llei 
16/2006. 



 43 

 
 
8. Acordar, per 10 vots a favor (UM, PSOE, UIA i EV-Esquerra d’Artà) i 2 vots en 
contra (PP): 
8.1. Manifestar la nostra oposició al cultiu, tant experimental com comercial, de cultius 
transgènics i la nostra preocupació pel pas d’aquests productes a la cadena alimentària. 
8.2. Aprovar les disposicions necessàries amb l’objecte que les ordenances municipals 
declarin activitats insalubres i nocives no autoritzables, en cap part del nostre terme, les 
proves de camp amb llavors o qualsevol altre alliberament intencionat d’OGM amb fins 
experimentals, així com la sembra de varietats comercials de llavor OGM.  
8.3. Declarar el municipi d’Artà zona lliure de transgènics.  
8.4. Dirigir-se al Consell de Mallorca perquè expressi la seva voluntat política a favor 
de la declaració de l’illa de Mallorca i del conjunt de les Illes Balears com a zona lliure 
de transgènics.  
8.5. Dirigir-se al Govern de les Illes Balears perquè declari les Illes Balears zona lliure 
de transgènics, per evitar l’efecte que, sobre la qualitat dels productes agraris, pot tenir 
la introducció a la nostra comunitat d’aquests conreus. 
8.6. Dirigir-se al Govern de l’Estat perquè, en l’àmbit de les seves competències en el si 
de la UE, desenvolupi una política a favor del cessament de les plantacions de cultius 
d’OGM. 
 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària Vist i plau  
 El batle  
 


